
افزایش حجم تجارت ایران و 
عربستان به ۱۵ میلیون دلار

رییس کنفدراسیون صادرات ایران خاطر نشان کرد: سال گذشته 
تجارت ما با عربســتان حدود ۴۱ هزار دلار بود که این عدد بعد 
از بهبود روابط سیاســی به ۱5 میلیون دلار رسیده است. محمد 
لاهوتی در گفت وگــو با خبرنگار اقتصادی ایلنا، از افزایش حجم 
تجارت ایران با عربســتان خبر داد و افزود: سال گذشته تجارت 
ما با عربســتان حدود ۴۱ هزار دلار بود اما این عدد بعد از بهبود 
روابط سیاســی بــه ۱5 میلیون دلار رســید؛ کالاهایی از جمله 
شمش آهن، فولاد، سنگ مرمر به عربستان صادر کردیم. به گفته 
وی؛ عربســتان ظرفیت خرید کالاهایی از قبیل خشکبار، فرش 
دستباف، کاشی و سرامیک را نیز دارد. لاهوتی تنش ها  را مترداف 
با فرار ســرمایه و تنش  زدایی را هم ردیف با رشــد و شکوفایی 
اقتصادی معرفی کرد و گفت: این واقعیت اســت که عربستان به 
نوعی رهبری کشــورهای حوزه خلیج فــارس را به عهده دارد و 
نفوذ این کشــور در روابط مثبت و منفی ما با دیگر کشــورهای 
عربی نمود پیدا می کند؛ بعد از گسترده تر شدن دامنه تنش های 
ایجاد شده بین ایران و عربستان، ایرانیان مقیم دبی با مشکلات 
جدی از جمله افتتاح حســاب و چالش در فعالیت های اقتصادی 
مواجه شدند در حالی که امارات شریک سوم در صادرات و شریک 
دوم مــا در واردات بود. بدون تردیــد رفع تنش ها و بهبود روابط 
می تواند در گسترش تجارت با کشورهای عربی به خصوص امارات 
متحد عربی تاثیر بگذارد. رییس کنفدراســیون صادرات ایران با 
بیان اینکه در زمان تحریم ها تجــارت خارجی ایران منحصر به 
5 کشــور شد، تصریح کرد: پیش بینی می شــود رقم تجارت با 
عربستان به حدود  ۲ میلیارد دلار برسد. این فعال اقتصادی ادامه 
داد: 5۰ درصد از محصــولات صادراتی ما میعانات و محصولات 
پتروشــیمی است که عربســتان در تولید این محصولات رقیب 
ماست؛ همانگونه که اشاره شــد آنها خواهان و خریدار کالاهای 
مصرفی هســتند اما کالاهای با کیفیت بالا و لوکس می خواهند. 
وی امارات را هاب منطقه در بحث تجارت مجدد معرفی و خاطر 
نشان کرد: امارات در تسهیل روابط تجاری ما با کشورهای دیگر 
در زمــان تحریم ها موثر بود. حجم تجارت ما با این کشــور در 
دوماهه ســال جاری حدود ۳  میلیــارد دلار بود؛ و رفع تنش ها 
نشــانه های خود را در گسترش تجارت با کشورهای چون امارات 
نشــان خواهد داد. لاهوتی در پاسخ به این پرسش که آیا تجارت 
ما با دیگر کشورهای عربی مانند بحرین افزایش پیدا کرده است؟ 
تصریح کرد: رقم تجارت ما با بحرین بســیار ناچیز است اما این 

امکان برای افزایش تجارت با این کشور نیز وجود دارد.
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رهبری انقلاب اسلامی در پیامی به نشست مشترک وزارت اطلاعات و سازمان اطلاعات سپاه تأکید کردند: امروز اگرچه در راس این دو دستگاه تفاهم جدی وجود 
دارد، اما مجاهدت واقعی این است که همکاری و تفاهم در همه ی سطوح پیاده شود. به گزارش ایسنا، متن پیام حضرت آیت الله خامنه ای به شرح زیر است: »مسئله  
اطلاعات یکی از مســائل مهم کشــور است و یکی از ضعف های ما در ارتباط با دستگاه های اطلاعاتی، عدم تفاهم بین این مجموعه هاست. اگر آقایان می خواهند در 
راه خدا مجاهدت کنند، جهاد آن ها این است که این تفاهم در همه ی رده ها پیاده بشود.  امروز اگرچه در راس این دو دستگاه تفاهم به طور جدی وجود دارد، اما 
مجاهدت واقعی این است که این همکاری و تفاهم را در همه ی سطوح پیاده کنند.« نشست مشترک وزارت اطلاعات و سازمان اطلاعات سپاه در راستای اجرایی 
کردن منویات رهبر معظم انقلاب و هم افزایی و هم گرایی بین دو نهاد انقلابی در مقابله با توطئه های دشــمنان انقلاب اســلامی، ۲5 خرداد ماه ۱۴۰۲ با قرائت پیام 

حضرت آیت الله خامنه ای، در مشهدمقدس برگزار شد.

www.sobh-eqtesad.ir

حضرت آیت الله خامنه ای:

همکاری و تفاهم وزارت اطلاعات و سازمان اطلاعات سپاه در همه سطوح پیاده شود.
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نایب رییس اتحادیه مشاوران املاک:

افزایش مهاجرت سازندگان 
مسکن به ترکیه

نایــب رییس اتحادیه مشــاوران املاک با بیــان اینکه تعداد قابل 
توجهی از سازندگان مسکن ایران به کشورهای ترکیه و گرجستان 
مهاجرت کردند، گفت: معاملات ملک خارجی در مشاوران املاک 
تخلــف و همچنین نگارش دلاری در قرارادها ممنوع اســت. داود 
بیگی نــژاد در گفت وگو بــا خبرنگار اقتصادی ایلنا بــا بیان اینکه 
معاملات ملکی خارجی در بنگاه و مشــاوران املاک داخل کشور 
ممنوع و تخلف است، اظهار داشت: به دلیل اینکه کار برای مشاوران 
املاک نیســت و بازار مســکن ایران در رکود قرار دارد شاهد این 
تخلــف و معاملات املاک خارجی بین برخی از مشــاوران املاک 
هســتیم. وی ادامه داد: این اقدام تخلف اســت و ما هم از خروج 
سرمایه های کشور در قالب خرید ملک خارجی استقبال نمی کنیم. 
بــه هر مقدار که بازار ملک کشــورهای خارجی را رونق بدهیم به 
همان اندازه دلار از کشــورمان خارج می شود و این خروج سرمایه 
در آینده برای کشورمان بسیار خطرناک است. نایب رییس اتحادیه 
مشــاوران املاک با اشاره به افزایش مهاجرت سازندگان مسکن از 
کشــور گفت: تعداد قابل توجهی از سازندگان مسکن از کشورمان 
به کشورهای ترکیه و گرجستان مهاجرت کردند و دلیل مهاجرت 
سازندگان این بود که کشورمان شرایطی ایجاد شده که سازنده به 
هدف مالی خود دست پیدا نمی کند.بیگی نژاد افزود: در این شرایط 
اگر سرمایه ســازنده به اندازه مهاجرت برسد، مهاجر خواهد شد و 
امکانات و سرمایه خود در سایر کشورها به کار می گیرد. در غیر این 
صورت وارد بازارهای موازی و دلالی می شــود، بازارهایی که برای 
حاکمیت مزاحمت ایجاد می کند.  وی تاکید کرد: البته مشــاوران 
دارای پروانه کسب نمی توانند نسبت به معامله ملک خارجی اقدام 
کنند چراکه حتی نگارش دلاری هم در قراردادها تعریف نشــده و 
تخلف محسوب می شود و عمده معاملات املاک خارجی در دفاتر 

خصوصی انجام می شود.

گزیده خبر

به صفر رساندن میلیون ها بشکه میعانات 
گازی شناور در خلیج فارس

بار ۸۷ میلیون بشکه ای میعانات گازی در نفتکش های خلیج فارس که قرار بود تبدیل به پاشنه آشیل 
وزارت نفت دولت سیزدهم شود به ثروت تبدیل شد، موضوعی که رئیس جمهوری به تازگی آن را موجب 
نگرانی همگان اعلام کرده بود. به گزارش ایسنا، دو سال پیش که دولت سیزدهم از سوی مردم انتخاب 
شد، بســیاری از کارشناسان بر طبل توقف تولید در پارس جنوبی به دلیل نبود جا برای ذخیره سازی 
میعانات گازی می کوبیدند، در آن زمان ایران بیش از ۸۷ میلیون بشکه میعانات گازی روی آب ذخیره 
داشت و تصور بر این بود که ما باید تعداد کشتی بیشتری برای استمرار در تولید گاز کشور به منظور 
ذخیره ســازی میعانات گازی خریداری کنیم. با بازگشت تحریم های نفتی در آبان ماه ۹۷، بسیاری از 
خریــداران از جمله کره جنوبی، چین، هند و ژاپــن، واردات نفت خام و میعانات گازی خود از ایران را 
کاهش دادند همین موضوع نیز موجب شد تا دولت قبل نتواند میعانات گازی را بفروشد. راهکار دولت 
گذشته برای این موضوع خرید نفتکش و ذخیره میعانات گازی روی آب بود تا تولید از پارس جنوبی 
متوقف نشود. بعضی از این نفتکش ها بیش از سه سال روی آب سرگردان بودند و در مجموع سالانه 
۴5۰ میلیون دلار هزینه نگهداری این میعانات روی آب بود. اکنون نه تنها میعاناتی که تولید شــده  
فروخته شــده و بشکه ای به ذخیره ســازی های روی آب اضافه نمی شود، بلکه میعانات گازی از پیش 
ذخیره شــده هم با وجود ســختگیرانه ترین تحریم ها فروخته و میعانات روی آب صفر شده، یعنی در 
عمل دولت سیزدهم یکی از آرزوهای وزیر پیشین نفت را برآورده کرده است. موضوعی که سیدابراهیم 
رئیسی، رئیس جمهوری در نهمین گفت وگوی تلویزیونی خود به مناسبت دومین سالروز پیروزی اش 
در انتخابات به آن تأکید کرده و گفته بود: به صفر رساندن ۸۷ میلیون بشکه میعانات گازی شناور در 
سواحل که موجب نگرانی همگان شده بود، از نتایج تعامل و ارتباط با کشورهای منطقه و دیگر نقاط 
جهان است. وی به افزایش فروش نفت و تحقق دیپلماسی  انرژی در این دولت نیز اشاره کرد و گفت: 
درحوزه انرژی و فروش نفت نیز کشــور ظرفیت های زیادی دارد، اما برخی مســئولان دولت گذشته 
می گفتند در روز بیش از ۳۰۰ هزار بشــکه نفت، نمی توان فروخت. این در حالی است که در ماه های 
نخست دولت سیزدهم مشخص شد می توان روزانه بیش از این یک میلیون بشکه نفت هم فروخت و 
پول آن را نیز دریافت کرد و ۴۸۰ هزار میلیارد تومان کسری بودجه سال ۱۴۰۰ از این مسیر جبران 
شد. شکست نظام تحریم، افزایش ارزآوری، آزادسازی ظرفیت نفتکش ها، رهایی از هزینه ها  و کاهش 
خطرهای احتمالی امنیتی ناشــی از انبارش، جلوگیری از پیامدهای محیط زیستی و افزایش امنیت 
انرژی کشور از جمله پیامدهای فروش میعانات گازی ذخیره شده در خلیج فارس برای ایران به شمار 
می آید، از این رو با انباشته نشدن ۸۷ میلیون بشکه میعانات گازی سرگردان روی دریا شاهد آن هستم 
که ۳۰ فروند نفتکش که برای ذخیره سازی این میعانات با هزینه سالانه ۴5۰ میلیون دلار هزینه دیگر 
در آب های ایران وجود ندارند. کارکنان صنعت نفت ریسک فروش در شرایط تحریمی و بازاریابی سخت 
را پی گرفتند، به عبارت دیگر، آنها با ایجاد تنوع در قراردادهای فروش نفت و بازاریابی های بسیار دقیق 
توانستند فروش نفت و میعانات گازی را افزایش دهند و از آن زمان تاکنون برای فروش میعانات گازی 
پشت میز ننشستند و همچنان به صورت شبانه روزی برای یافتن راهکارهای مختلف به منظور دور زدن 
تحریم و افزایش فروش نفت در تلاشــند. جالب است بدانید که اکنون روزانه ۸۰۰ تا ۸5۴ هزار بشکه 
میعانات گازی در کشور تولید می شود و یک روز وقفه در روند صادرات این نوع نفت خام سبک می تواند 
برای ایران خطرناک و بســیار پرهزینه باشد، اما  اکنون میعانات گازی ذخیره شده روی آب جمهوری 

اسلامی ایران با وجود تحریم های غربی، به صفر رسیده است.

راســتای تلاش کشورهای  در 
غربی بــرای مقابله بــا فروش 
غیرقانونــی نفــت روســیه و 
جلوگیری از تامین مالی جنگ 
در اوکرایــن، صدهــا نفتکش 
ممکن است با ممنوعیت ورود 
به بنادر اروپایی روبرو شــوند. 
به گزارش ایســنا، کشــورهای 
از هفته ها  پــس  اروپا  اتحادیه 
پرتنش، ســرانجام  مذاکــرات 
تحریم ها  بســته  یازدهمیــن 
کــه قرار اســت علیه مســکو 

اعمال شــود را امضا کردند. اما به جای اعمال 
محدودیت های جدید، پیش نویس اسنادی که 
توسط پولیتیکو مشــاهده شد، نشان می دهد 
که تمرکز بروکســل اکنون روی بستن روزنه 
های موجود در قوانین فعلی، ایجاد اختیاراتی 
برای تحریم های ثانویه و اعلام نام و شرمســار 
کردن شرکت هایی است که از قوانین تحریمها 
تخلف می کنند. مقامات اروپایی نگران ناوگان 
نفتکشهای فرســوده  ای هستند که به ناوگان 
سایه معروف هستند و نفت روسیه که احتمالا  
به قیمت بالاتر از سقف قیمت ۶۰ دلار در هر 
بشکه خریداری شده است را حمل می کنند. 

بسیاری از این کشــتیها که معمولا متعلق به 
شــبکه ای از شــرکتهای غیرشفاف هستند و 
بسیاری از آنها ظاهرا با یونان مرتبط هستند، 
بــرای پنهان کردن این حقیقــت که در بنادر 
روســیه لنگر انداختــه اند یا از نفتکشــهای 
دیگر روی دریا ســوخت دریافت کــرده اند، 
سیستمهای ناوبری خود را خاموش می کنند. 
اقدامات پیشــنهادی کمیسیون اروپا که مورد 
موافتق کشورهای عضو این بلوک قرار گرفته 
است، ورود کشتیهای مشکوک به این اقدامات 
را بدون توجــه به پرچم ثبت آنهــا، به بنادر 
اتحادیه اروپا ممنوع می کند. نفتکشها اگر می 
خواهند انتقال نفت از کشتی به کشتی انجام 

دهند، حداقل ۴۸ ساعت قبل 
باید به مقامــات اطلاع دهند. 
کشورهایی مانند یونان، قبرس 
و مالــت کــه صنایــع دریایی 
بزرگی دارند، در ابتدا نسبت به 
طرحهای مقابله با این شیوه ها، 
ابــراز نگرانی کــرده بودند. بر 
اساس گزارش پولیتیکو، روسیه 
در ماه های اخیر صادرات نفت 
خــود را به کشــورهایی مانند 
هند، چین و پاکستان افزایش 
داده است و همزمان، آمار نشان 
می دهد که اتحادیه اروپا سوخت پالایش شده 
از نفت خام را از این کشــورهای آسیایی وارد 
می کند. به عنوان مثــال، واردات نفت هند از 
روسیه، از حدود یک میلیون بشکه در ماه، به 
تنهایی در آوریل به ۶۳ میلیون بشــکه صعود 
کرد. در همین حال، صادرات دیزل این کشور 
به اتحادیه اروپا ده برابر شده و صادرات سوخت 
جت، بیــش از ۲5۰ درصد افزایش پیدا کرده 
است. با این حال، این اقدامات، ناقض مقررات 
تحریم نیســت و گروه هفت تنها می خواهد 
درآمد روســیه را کاهش دهد بــدون آن که 

بازارهای جهانی نفت بی ثبات شوند.

قاچاق نفت روسیه سخت شد

مجموعــه ای از نفتکشــهای عمدتا 
سعودی حامل نفت که چندین هفته 
در ســاحل دریای ســرخ مصر لنگر 
انداخته بودند، در حال پراکنده شدن 
هستند و دو نفتکش از ۱۱ نفتکش، 
دیگــر در نزدیک پایانــه نفتی عین 
اند.به گزارش  نیانداخته  لنگر  سخنه 
ایسنا، داده های شرکت تحلیل انرژی 
ورتکسا نشــان داد تا جمعه گذشته، 

۱۰ نفتکش بسیار بزرگ از نوع VLCC که حامل حدود ۲۰ میلیون نفت بودند، 
نزدیک پایانه نفتی عین ســخنه لنگر انداخته بودند و دو ابرنفتکش دیگر به 
سمت همان محل حرکت می کردند. جی مارو، مدیر واحد تحلیل و اطلاعات 
بازار منطقه خاورمیانه و شمال آفریقا در شرکت ورتکسا، در یادداشتی نوشت: 
همه ۱۰ ابرنفتکش شناور، به مدت هفت روز یا بیشتر، ساکن بوده اند و اکثر 
ایــن محموله ها، در نیمه دوم ماه مه یا پس از آن، بارگیری شــده اند. هنوز 
معلوم نیست عامل جمع شدن این نفتکشها چه بوده است و عربستان سعودی 
هم درباره انباشته شــدن محموله ها در سواحل مصر، توضیحی نداده است. 

اکثر ابرنفتکشهای حامل نفت عربستان 
ســعودی، معمولا نفت را بدون عبور از 
کانال سوئز، به پایانه عینه سخنه تحویل 
می دهنــد. طبق گــزارش بلومبرگ، 
محتمل ترین دلیــل این اجتماع، عدم 
وجود فضای ذخیره ســازی بوده است. 
آن طور که اطلاعات جمع آوری شــده 
توسط بلومبرگ نشان می دهد، اکنون 
دو نفتکــش از ۱۱ نفتکش دیگر لنگر 
نیانداخته اند. از ۱۱ نفتکش، ۹ نفتکش متعلق به شــرکت کشــتیرانی ملی 
بحری عربستان سعودی و دو نفتکش متعلق به چین بوده است. به گفته مورو، 
موارد زیادی مشابه مورد اخیر جمع شدن نفتکشهای سعودی در سواحل مصر 
وجود نداشته است. آخرین باری که ذخایر نفت شناور عربستان بالای سطح 
فعلی بودند، سه ماهه دوم سال ۲۰۲۰ بود که میزان آنها به ۳۰ میلیون بشکه 
رسیده بود. بر اساس گزارش اویل پرایس، اجتماع نفتکشها در سواحل مصر، 
چند هفته پس از آن روی داد که عربستان سعودی به صورت یکجانبه، کاهش 

تولید به میزان یک میلیون بشکه در روز در ژوییه را اعلام کرد.

اجتماع مرموز نفت کش های سعودی پراکنده می شود

 محسنی اژه ای:

 بین مسؤولیت و رفاقت تفاوت قائل هستیم
»بازار سرمایه گذاران حرفه ای« 

به زودی فعال می شود

تاثیر کاهش نرخ ارز بر بازار لوازم خانگی

مدیرعامــل بورس تهران گفت: با حمایت ســازمان بورس، به زودی بازاری تحت عنوان »بازار 
ســرمایه گذاران حرفه ای« فعال می شــود. به گــزارش ایبِنا، مدیرعامل بــورس تهران گفت: 
در »بــازار ســرمایه گذاران حرفه ای«، بورس تهــران پذیرای پروژه های بزرگ و متوســط با 
اســتاندارد های حرفه ای حســابداری خواهد بود. »محمود گودرزی« در همایش تامین مالی 

طرح های اقتصادی و ســرمایه گذاری استان یزد اعلام کرد: هم اکنون استان یزد ......

جذابیت سرمایه گذاری با سیاست تثبیت بانک مرکزی

سردار حاجی زاده:
موتور نیروگاه سازی صنایع فعال شد به تمام فناوری   های پیچیده صنعت دفاعی دست یافته ایم
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گزیده خبر

یک منبع دیپلماتیک خبر داد:

مذاکرات ایران و اتحادیه اروپا در 
دوحه با پیشرفت هایی همراه بوده است

یک منبــع دیپلماتیــک تصریح کرد 
که مذاکرات نماینــده اتحادیه اروپا و 
مذاکره کننده ارشــد ایرانی در دوحه، 
پایتخــت قطر در خصــوص چندین 
به پیشرفت های خوبی دست  موضوع 
یافته اســت. مذاکرات ایران و اتحادیه 

اروپــا در دوحه با پیشــرفت هایی همراه بوده اســت به گــزارش ایلنا، یک منبع 
دیپلماتیــک تصریح کرد که مذاکرات »انریکه مورا« نماینده اتحادیه اروپا و »علی 
باقری کنی« مذاکره کننده ارشد ایرانی در دوحه، پایتخت قطر در خصوص چندین 
موضوع به پیشــرفت های خوبی دست یافته است. به گزارش العربیه، این منبع که 
نخواست نامش فاش شود، امروز -پنج شنبه- به »سی ان ان« گفت، در این مذاکرات 
موضوع های مهمی از جمله ســطح غنی ســازی اورانیوم  و نحوه همکاری ایران با 
آژانس بین المللی انرژی اتمی مورد بحث قرار گرفت. منبع مذکور اشــاره کرد که 
»فضای کنونی برای تنش زدایی مناسب است.« مورا روز گذشته در توییتی نوشت 
که مذاکرات با طرف ایرانی بســیار »فشــرده« است. باقری هم پیشتر گفت که با 
مقام اروپایی »مذاکرات بسیار جدی درباره شماری از موضوع ها از جمله تحریم ها« 
داشــته اســت. مذاکرات دوحه یک هفته پس از دیدار باقری با نمایندگانی از سه 

کشور اروپایی فرانسه، آلمان و بریتانیا موسوم به تروئیکای اروپایی انجام می شود.
سردار حاجی زاده:

 به تمام فناوری   های پیچیده 
صنعت دفاعی دست یافته ایم

فرمانده نیروی هوافضای ســپاه گفت: 
امروز بــه تمام فناوری هــای پیچیده 
در حــوزه صنعت دفاعی دســت پیدا 
کرده ایم؛ بنابراین می توانیم در ســایر 
عرصه ها مانند صنعت و کشاورزی که 
بسیار ســاده تر هست، نیز مشکلات را 
حل کنیم. ســردار حاجی زاده: به تمام 

فناوری   های پیچیده صنعت دفاعی دســت یافته ایم به گزارش ایلنا، به نقل از سپاه 
نیوز، سردار ســرتیپ پاســدار امیرعلی حاجی زاده فرمانده نیروی هوافضای سپاه 
در مراســم گرامیداشت سالروز شهادت شــهید چمران و روز بسیج اساتید که در 
دانشگاه مازندران برگزار شد، گفت: شهید چمران در کنار همه ویژگی های کم نظیر 
با دشمن شناسی و تشــخیص جبهه حق از باطل هیچگاه در مسیر دشمن قدم بر 
نداشــت و عمر خود را در مبارزه گذرانــد. وی افزود: امروز برای بنده توفیق بزرگی 
است که در محضر بزرگان، اساتید دانشگاه، خانواده معظم شهدا، علما و روحانیون 
که در جلسه ای به مناسبت بزرگداشت شهید مصطفی چمران تشکیل شده است، 
حضور دارم. در بدو ورود با دیدن دوســتان دوران دفاع مقدس خاطرات شیرین آن 
دوران طلایی یادآور شد. فرمانده نیروی هوافضای سپاه تصریح کرد: بنده به عنوان 
عضو کوچکی از لشــگر پر افتخار ۲۵ کربلای این اســتان، دوره کوتاهی را در کنار 
رزمندگان دلیر خطه شــمال مازندران و گیلان حضور داشتم و عمق شناخت بنده 
نســبت به جوانان و رزمندگان این خطه به دوران دفاع مقدس برمی گردد. ســردار 
حاجی زاده ادامه داد: در یکی از عملیات ها در زیر آتش ســنگین دشــمن و شرایط 
ســخت جنگ، دلاوران پرافتخار لشگر ۲۵ کربلا بعد از پیاده روی طولانی، در مقابل 
سنگرهای مستحکم دشــمن زیر رگبار گلوله ها و آتش سنگین دشمن سنگرهای 
صدامیان را یکی پس از دیگری فتح می کردند. وی همچنین اظهار کرد: مراسم امروز 
متعلق به گرامیداشــت استاد و نخبه شهید دکتر مصطفی چمران است که در نوع 
خود بی نظیر بود. شهید چمران در دوره خود نمونه و در حال حاضر برای نخبگان، 
اساتید و دانشجویان به عنوان اسوه و الگو است. فرمانده نیروی هوافضای سپاه افزود: 
شهید چمران در ایران و آمریکا در دانشگاه های ممتاز تحصیل و دو دکترای همزمان 
را کسب کرد. فرصت های زیادی برای زندگی آسان و مرفه برای این شهید بزرگوار 
فراهم بود ولی او آن زندگی مرفه را رها کرد و با حضور در کشور ایران و زندگی در 
شرایط جنگ خوزستان را ترجیح داد.   سردار حاجی زاده با بیان اینکه شهید چمران 
با اینکه در کشور مســئولیت داشت، تهران را ترک و عازم جبهه شد، تصریح کرد: 
هدف اصلی شهید چمران رسیدن به جبهه، مبارزه و جهاد و شهادت بود که به آن 
رسید. زندگی و شهادت چمران برای ملت ایران، جوانان و دانشجویان درس بزرگی 
است، چرا که شهید چمران با آن همه ویژگی های ممتاز و دشمن شناسی هیچگاه 
برای دشــمن و به نفع دشمن حتی در آمریکا کار نکرد. وی ادامه داد: همه ما باید 
مراقب باشیم تا هدف را گم نکنیم و مانند چمران زندگی و مرگمان با افتخار باشد. 
از دید بنده امتیاز برجسته شهید چمران علاوه بر ایمان، اخلاص و دشمن شناسی، 
شناخت جبهه حق و باطل بود. فرمانده نیروی هوافضای سپاه با اشاره به گسترش 
روابط سیاســت خارجی در دولت سیزدهم عنوان کرد: در این دولت شاهد هستیم 
که همزمان چند برنامه در حوزه روابط خارجی از جمله روابط با کشورهای همسایه 
و مباحث مرتبط با آژانس هســته ای و حوزه های دیگر در دســت اقدام است ، اما 
رئیس جمهور شخصاً برای رونمایی از موشک مانورپذیر هایپرسونیک »فتاح« حضور 
پیدا کرد. این فرمانده ارشد نیروهای مسلح با بیان اینکه اگر در داخل مردم و دولت 
با وحدت و یکپارچگی با مسائل روبرو شوند مشکل خاصی رخ نمی دهد، تأکید کرد: 
در سرنگونی گلوبال هاوک آمریکا دیدیم، ترامپ که نسبت به سایر رؤسای جمهور 
آمریــکا پرروتر بود، نه تنها اعتراض نکرد، بلکه به خاطر هدف قرار ندادن هواپیمای 
آن ها با ۲۰ – ۳۰ سرنشین تشکر هم کرد. وی ادامه داد: این فاصله از کجا به دست 
آمد؟، از پیشــرفت و اقتدار در حوزه توانمندی های دفاعی، ولایت مداری و وحدت و 
یکپارچگی در مقابل دشمن.   سردار حاجی زاده تصریح کرد: بایستی ما قدرتمندانه 
و سریع حرکت کنیم و دشــمن را دشمن بدانیم. امروز جوانان و دانشجویان نخبه 
این کشور که با پول این ملت درس می خوانند و به مدارج عالی می رسند، بعضی از 
آن ها که به خارج از کشور مهاجرت می کنند، مدیون این آب و خاک و ملت هستند 

و بایستی برای خدمت به این کشور و میهن بمانند.

 محسنی اژه ای:

 بین مسؤولیت و رفاقت تفاوت قائل هستیم
رئیــس قوه قضائیه با بیان اینکه بین مســؤولیت و رفاقت 
تفاوت قائل هستیم،گفت: اگر امروز یک فسادی در دستگاه 
اجرایی ببینیم به هیچ عنوان از این تخلف و فساد صرف نظر 
نمی کنیم. به گزارش فارس، حجت الاسلام محسنی اژه ای 
امشب در گفتگوی تلویزیونی با مردم  گفت: از اول تا هفتم 
تیرماه که مصادف با شــهادت آیت الله بهشتی و ۷۲ تن از 
شــهدا است، هفته قوه قضائیه نام گرفته است. از همین رو 
به تمامی شــهدای عدالت خواه به ویژه معمار قوه قضائیه 
درود می فرســتم. وی ادامه داد: این هفته فرصتی است که 
به نقاط مثبت و منفی خود نگاه داشته باشیم. آیا همه آنچه 
به عنوان حفاظت انجام می شــود، آیــا جنبه حفاظتی و 
امنیتی دارد و یا هاله هایی است که هر مسئولی در اطراف 
خود ایجــاد کرده اســت؟ رئیس قوه قضائیــه بیان کرد: 
اقداماتــی که می توان با هزینه کمترانجام شــود، باید کم 
هزینه تر صورت گیرد. حضور امشب ما در صدا و سیما نیز 
از همین اقدامات است. مصاحبه سال گذشته و حضور شما 
در دفتر ما زحمت های زیادی در پی داشــت، از همین رو 
سال گذشته اعلام کردیم سال آینده من به صداوسیما می 
آیم. پروتکل های تشــریفاتی را شکســتیم. حجت الاسلام 
محســنی اژه ای گفت: تمامی پروتکل ها دســت و پاگیر 
نیســتند اما برخی از آن ها برای دیگران زحمت ایجاد می 
کند. در نخســتین ســفرهای اســتانی ما اعلام کردند که 
تشــریفات نماینده ولی فقیه و استاندارد به داخل هواپیما 
برای اســتقبال بیایند، من پرســیدم  این امر چه ضرورتی 
دارد؟ گفتند تشریفات است که گفتیم این تشریفات را می 
شکنیم.  وی با اشاره به سفرهای استانی خود با هواپیماهای 
عادی گفت: با مردم بودن و همراه مردم بودن فوائدی برای 
خود انسان دارد. سفر با یک هواپیمای اختصاصی ضرورتی 
ندارد. شاید در این امر جنبه های مالی آن نیز مدنظر باشد. 
مردمی شدن تنها به این موارد نیست. مردمی بودن به چه 
معناست؟ اینکه ما مردم را محترم بشماریم، یعنی چه؟ این 
مسائلی است که باید به آن پرداخت. حجت الاسلام محسنی 
اژه ای با اشــاره به نقدپذیری مســئولین خاطرنشان کرد: 
انســان می تواند هم کلان نگر باشد و هم مسائل فرعی و 
کوچک هــم را مدنظر قــرار بدهد. رئیس دســتگاه قضا 
درخصوص مسئله محوری در این دستگاه بیان کرد: هر قوه 
و هر دســتگاهی دارای مســئولیت هایی اســت که این 
مسئولیت ها در یک سطح نیستند و باید برای اجرای آن ها 
اولویت بندی شود که کدام مسئله برای امروز کشور مفید 
تر است. طبیعی است باید مسئولیت ها را شناسایی کنیم . 
بنابراین ما هم سعی می کنیم اولا مسئله را شناسایی کرده 
و ثانیــا روش انجام آن را  بررســی کنیم. وی با بیان اینکه 
معیشت مردم یکی از مسائل مهم کشور است، اظهار کرد: 
شــاید نتوان به تمامی ابعاد آن پرداخت اما با این حال در 
جلسه سران سه قوه این موضوع را بررسی می کنیم و پس 
از مسئله شناسی، حل آن را دنبال می کنیم. مسئله اقتصاد، 
مسئله اول کشور است .  محسنی اژه ای خاطر نشان کرد: 
به طور مثال در مسئله اقتصاد که مسئله اول کشور است .

سوال اینجاســت که این مسئله اقتصاد چگونه باید محقق 
شود؟ اگر مسئله اول کشور است، اول بودن آن چه لوازمی 
دارد؟ یکی از مسائل مهم که در مسئله اقتصاد نقش دارد، 
مهار تورم اســت. از جمله مسائل دیگر در موضوع اقتصاد، 
جلوگیــری از کاهش ارزش پول ملــی، رفع موانع تولید و 
میدان دادن به بخش خصوصی اســت. وی در ادامه گفت: 
چناچه قوه قضائیه و هم دولت به تولید توجه نمی کردیم، 
با وجود تحریم ها، بیشتر از این ها کارخانه های ما تعطیل 
می شــد. با همکاری این دو قوه اجازه تعطیلی هیچ واحد 
تولیــدی بزرگ و کوچک را ندادیم. اجــازه ندادیم که این 
واحدهای تولیدی به مشــکلاتی در زمینه های تهیه مواد 
اولیه، امور بانکی و قضائی بر بخورند. بســیاری از مشاغل، 
احیا شــدند. رئیس دســتگاه قضا بیان کرد: بســیاری از 
مشــاغلی که دچار رکود شده بودند، احیا شدند. چگونگی 
پرداختن مسئله کشور یعنی چه؟ اگر اقدامات هماهنگ سه 
قوه نبود، رشد نقدینگی از امروز نیز بیشتر می شد  و هر چه 
رشد نقدینگی بیشتر شــود مشکلات ما بیشتر می شود و 
ارزش پول ما کاهش پیدا می کند. وی با بیان اینکه اکنون 
ما به نقطه مطلوب دست پیدا نکرده ایم، اظهار کرد: امنیت 
سرمایه گذاری امر بسیار مهمی است . بخش تولید، خدمات، 
واردات و صادرات ما و... جز وظایف قوه قضائیه نیست اما به 
واسطه جلساتی که با فعالین این حوزه ها داشتیم، واقف بر 
امور آن ها هستیم. با وجود فشار اقتصادی، رسانه ای و... که 
دشــمنان ما آوردند، دشــمن به هدف خود نرســیده و ما 
متوقف نشده ایم و پیش رفته ایم. حجت الاسلام محسنی 

اژه ای با اشاره به جلسات مستمر خود با نمایندگان مجلس 
گفت: با تمامی فراکســیون ها و کمیسیون های مجلس، 
وزرای دولت، معاون اول رئیس جمهور و... جلسه داشتیم ، 
یاد ندارم که هیچ یک از رؤسای قوه با نمایندگان مجلس به 
این اندازه جلسه داشته باشند . نتیجه این جلسات این شد 
که اشتراک نظر و تعامل پیدا کردیم. رئیس قوه قضائیه بیان 
کرد: در زندان ها را به روی نمایندگان مجلس باز گذاشتیم 
و هیچ منعی در خصوص بازدید نمایندگان مجلس به بخش 
های قوه قضائیه را نمی بینم. نمایندگان به من می گویند 
که حقوق کارمندان شــما کم اســت. این همان موضوعی 
است که ما پیگیری می کنیم. اگر آن نشست ها و جلسات 
نبود، به این فهم متقابل دست پیدا نمی کردیم. یک زمانی 
رئیس جمهور وقت هم اجازه بازدید از زندان را نداشت .وی 
افزود: به خاطــر دارم یک زمانی رئیس جمهور وقت اجازه 
بازدید از یک زندان را نداشــت، اما امروز من از نمایندگان 
مجلس دعوت میکنم که در زندان ها حاضر شــوند. حجت 
الاســلام محسنی اژه ای خاطر نشان کرد: جلسات مستمر 
منجر به ایجاد فهم مشترک بین مسئولان می شود. گاهی 
اوقات یک جلسه ۲ ساعت زمان می برد اما ما بیش از این ۲ 
ساعت بهره می بردیم. آســیب هایی که ما در قوانین می 
دیدیم را مطرح میکردیم ، نمایندگان مجلس نظرات مردم 
را با مطرح می کنند. استقلال قوا در این جلسات محفوظ 
است اما منجر به فهم مشترک در مسئولان می شود. رئیس 
قوه قضائیه با اشــاره به تعامل با قوه مجریه گفت: زمانیکه 
نگاه به گذشته خود می کنم، بین دوستی و کار مرز قائل می 
شــوم  و از سال های نخست انقلاب بر این باور بودم و این 
ســوال را داشتم که اگر دوســت بودیم و یا به یک نگاهی 
نزدیک تر بودیم، ســبب می شود که مســئولیت خود را 
نادیده بگیریم؟ گذشته این را ثابت کرده که بین مسئولیت 
و رفاقت تفاوت قائل هســتیم. اگر امروز یک فســادی در 
دستگاه اجرایی ببینیم، به هیچ عنوان از این تخلف و فساد 
صرف نظر نمی کنیم. یا برعکس آن ما اگر توقع بی جایی از 
دولت داشته باشیم، رئیس جمهور این توقع را نمی پذیرد. 
رئیس جمهور می داند امروز قوه قضائیه در تنگنا است. وی 
ادامــه داد: رئیس جمهور می داند که امروز قوه قضائیه در 
تنگنا است، اگر بتواند کمک می کند و اگر نتواند من سعی 
میکنم توقع خود را پایین بیاورم. حجت الاســلام محسنی 
اژه ای تاکید کرد: بازرســی های ما باید اثر گذار باشد . در 
گذشته می پرسیدم که چند بازرسی کردند، می گفتند که 
مثلا طی یک سال ۵ هزار بازرسی شده، اما خروجی آن چه 
بود؟ اما امروز در یک بازرسی شاهد نتایج آن هستیم. رئیس 
دستگاه قضا درباره مقابله با فساد و گلوگاه فساد بیان کرد: 
ما یک تغییر و تحول کامل در مبارزه با فساد ایجاد کردیم. 
اینکه سرچشــمه فساد را رها کنیم و هر روز با شاخه های 
فساد مقابله کنیم، اثر گذار نیست. از همین رو  بر علل فساد 
متمرکز شدیم. نه تنها با فساد اقتصادی بلکه می خواهیم با 
فساد سیاســی، اجتماعی و فرهنگی و... مبارزه کنیم. وی 
ادامه داد: با آسیب شناسی که از پرونده های فساد صورت 
گرفت، علت ایجاد شــکل گیری پرونده های کثیر الشاکی 
شناسایی شد. گلوگاه های فساد را در جلساتی که با دولت 
و مجلس و مردم و بانک ها و... هم مطرح کردیم. رئیس قوه 
قضائیــه گفت: در اختلاس ۳ هزار میلیــارد تومانی با یک 
اشــکال تحت عنوان ثبت سفارش داخلی مواجه شدیم که 

نتیجه یک عمل و دستورالعمل نامناسب منجر به این فساد 
گسترده شد. دولت به دنبال اصلاح ۲1۰ گلوگاه فساد است. 
حجت الاسلام محسنی اژه ای بیان کرد: عمده منابع ارزی 
ما از نفت و صادرات است. در داخل هم بخش عمده ای از 
آن مالیات است. به سازمان بازرسی کل کشور دستور دادم 
که به این بخش ها متمرکز ورود کند. ۲1۰ گلوگاه فســاد 
شناسایی شــد، این گلوگاه ها را به دولت معرفی کردیم و 
دولت به دنبال اصلاح آن است. وی با اشاره به فرار مالیاتی 
گفت: بسترها و گلوگاه های فساد شناسایی شده اند. گاهی 
عنــوان ابربدهکاران بانکی به گوش می رســید. ابربدهکار 
بانک از کجا به وجود می آید؟ مقصر بانک است یا بدهکار؟ 
بانک هایی که بیشــترین مطالبات خود را وصول نکردند، 
وثیقه مناســب ندارند، نظارت نکردند، چرا به این بانک ها 
نمی پردازیم؟ به بانک های ابرطلبکاران بانکی می پردازیم. 
رئیس قوه قضائیه بیان کرد: در اواخر سال 1۴۰1 به بانک 
ها هشــدار دادیم که در سال 1۴۰۲ به ابربدهکاران بانکی 
می پردازیم اما به بانک های این ابرطلبکاران بانکی خواهیم 
پرداخت. رئیس قوه قضائیه اظهار کرد: یکی از مسائل مهم 
دیروز امروز و فردای کشــور ما ارز است، رئیس وقت بانک 
مرکزی اعلام می کرد که ما ارز نداریم، ما می پرسیدیم چرا 
ندارید. زمانی یکی از مسئولان گفت مقدار زیادی ارز ما به 
کشور برنگشته است، مشکل اینجاست. پرسیدیم که نقش 
شما چیســت؟ چرا پیگیری نکردید؟ همه این افراد که ارز 
برده انــد تا بازگرداندن به قوه قهریــه معرفی کنید. به ما 
لیستی دادند که در این لیست برخی از آن ها مقدار کمی 
بود. برخی دیگر شرکت های وابسته به دولت بود. وی ادامه 
داد: در این جریان محرز شــد که برخی با کارت بازرگانی 
دیگران صادرات و واردات کردند. در این جریان بخشــی از 
ارز به کشور بازگشــت. در این جریان برخی خود را جمع 
کردند. با ظرفیت های موجود ما بهتر میتوانی ارز و ریال را 
مدیریت کنیم. رئیس قوه قضائیه گفت: معتقد هســتم اگر 
همه به دولت کمک کنیم می توانیم بخشــی از مشکلات 
ارزی را بکاهیم و این امکان وجود دارد که بسیار بهتر ارز و 
ریــال را کنترل کنیم. وی با بیــان اینکه کار علمی در راه 
مبارزه با فساد انجام داده ایم، گفت: در این مسیر روش ها را 
تغییــر دادیم و خیلی از پرونده هــا بر همین مبنا و بر پایه 
اخلال در نظام اقتصادی کشور ایجاد شدند که مجازات آن 
۵ تا ۲۰ ســال حبس اســت اما بانک مرکزی در مقابل آن 
نوشــت که موارد اعلام شــده توســط قوه قضائیه اخلال 
نیستند و همین موضوع منجر به تجدید نظر در حکم شد. 
محسنی اژه ای بیان کرد: معتقد هستم که یک زمانی مردم 
فساد می کنند، یک زمانی کارگزاران در نظام فساد میکنند، 
ما باید به کارگزاران نظام حساس باشیم. نباید در خصوص 
این افراد اغماضی صورت بگیرد. باید به دستگاه هایی که با 
فســاد مبارزه می کند بیشتر حساس باشــیم از جمله قوه 
قضائیه. ماباید نسبت به دستگاه های نظارتی در داخل قوه 
قضائیه حساس تر باشــیم.  خطرات ناشی از فساد در این 
دســتگاه ها خیلی بیشتر اســت. ادعا نمی کنم که در قوه 
قضائیه فساد نیست. وی ادامه داد: در چندین مورد با افراد 
متخلف در مرکز حفاظت قوه قضائیه برخورد شد. من ادعا 
نمی کنم در قوه قضائیه فســاد نیســت، گاهی هســت ما 
برخورد مــی کنیم. به حمــدالله کارهــای خوبی صورت 
می گیرد اما متاسفانه شیطان صفت ها هستند. ما حساس 

هســتیم و با این موارد برخورد می کنیم. هر مقدار فشــار 
معیشتی بیشتر می شــود، لغزش ها هم بیشتر می شود. 
رئیس قوه قضائیه در خصوص حمایت از واحدهای تولیدی 
بیان کرد: در این زمینه مسئله شناسی کرده ایم و با دوقوه 
دیگر از جمله قوه مجریه هم  اقداماتی داشتیم به طور مثال 
برای جلوگیری از تعطیلی واحدهای تولید، نقدینگی، بانک 
ها و اخذ مجوزها مطرح اســت که این امر نیازمند حمایت 
دولت است. وی ادامه داد: در این باره برنامه داریم، مسئله 
ها را می شناســیم و برای تک تک این مسائل و مشکلات 
برنامه ریزی می کنیم تا آن ها را رفع کنیم. محسنی اژه ای 
درخصوص بازدید از گمرکات و رســوب کالاها گفت: تنها 
بحث گمرک نیست. گاهی به ما نقد می کنند که چرا رئیس 
قــوه قضائیه بازدید یک گمرک در بندر عباس می رود، در 
پاســخ به این نقد ها می گویم بله می شــود که یک مقام 
دیگری از قوه قضاییه به بازدید برود اما اگر من خودم نمی 
رفتم، در جلسات با مســئولان دولت مطرح نمی کردم  و 
دولت این امر را پیگیری نمی کرد،آنگاه مسئله فرق میکرد. 
رئیس قوه قضائیه بیان کرد: در یکی از این بازدیدها شاهد 
این بودیم که تعداد قابل توجهی کانتینر  ســال رها شده و 
به یک بســتر فساد تبدیل شــده بود. اگر چند سال پیش 
سامانه جامع ای تشکیل شده بود از شکل گیری یک فساد 
بزرگ گرفته می شد . وی با بیان این پرسش که چه اندازه 
بــرای ارز یارانــه ای می پردازیم، گفــت: در یکی از اخبار 
شنیدم که در استان مازندران مقدار زیادی آرد قاچاق شده 
است، موضوع را پیگیری کردم اما به پاسخ نرسیدم از همین 
رو به مازندران رفتیم. در پیگیری ها به فســاد و تخلف ها 
رســیدیم.   محســنی اژه ای ضمن تشریح ســفر خود به 
مازندارن و پیگیری پرونده قاچاق آرد در این استان گفت: 
زمانی که بازدید حضوری می رویم، برای مردم، دســتگاه و 
دولت مفید اســت. زمانی که مــا حضوری می رویم حجت 
تمام اســت . در خصوص پر ونده قاچاق آرد دو نفر بازداشت 
شــده بود، که یکی از آن ها یک کارمند بود.  تمامی برنامه 
های دشمنان در اغتشاشــات اخیر گفته نشد. وی درباره 
ارزیابــی خود از عملکرد قوه قضائیه تصریح کرد: زمانی که 
دشــمنان ما دیدند که جمهوری اسلامی ایران رو به جلو 
است ، مصمم شدند که کشور را برهم بزنند. آن ها به دنبال 
این بودند که با یک برنامه اشتباه کشور را برهم بزنند . آن 
ها اقداماتی در داخل  و خارج از کشور انجام داده اند. تمامی 
نیروهای مخالف نظام را پشتیبانی کردند ، تمامی نفوذی ها 
را بــه کار گرفتند که نظم داخل کشــور را برهم بزنند. ما 
نتوانستیم  برنامه های دشــمن و اقدامات آن ها را مطرح 
کنیم من نیز اکنون نمی توانم آن را بیان کنم اما با این حال 
باید گفت که این برنامه به لطف خدا خنثی شد.  رئیس قوه 
قضائیــه بیان  کرد: برخــی افراد از عمــق جریانات اطلاع 
نداشــتند و به وجه حکمرانی معترض بودند و یکسری از 
جوانان ما تحت تأثیر القا ها قرار گرفتند. اقداماتی از اواخر 
شهریور شروع شد و چند ماه طول کشید. فرمایشات مقام 
معظم رهبری و مسؤولین را در آن زمان نگاه کنید ، عنوان 
می کنند برخی معترض اند و برخی دیگر تحت تأثیر رسانه 
های دشمن هســتند که باید صف این افراد را از هم جدا 
کنیم.  دشمن به دنبال انسجام بین خانواده های زندانیان 
اغتشاشــات بود . وی گفت: چهل روز پیش از ۲۲ بهمن به 
ایــن فکر کردیم که چگونه صف ایــن افراد را جدا کنیم و 
دشــمن به دنبال این بود که خانواده زندانی ها را منسجم 
کنــد و از محاکمه این افراد سواســتفاده کند. در روزهای 
نخست نمی توانستم  به صورت علنی مطرح کنم. از همین 
رو در ابتــدا در مجامع خصوصــی اطلاعاتی امنیتی اعلام 
کردم که پیشنهاد شــما برای افراد فریب خورده چیست؟  
حجت الاسلام محسنی اژه ای بیان کرد: با گروهی صحبت 
کردیم که با این افراد دستگیر شده صحبت کنید.  بنده به 
عنوان رئیس قوه قضائیه پیشنهاد میکنم هر کسی که انتقاد 
و پیشنهادی دارد، می شنوم.  صحبت و گفتگو با کسانی که 
بازداشت شــده اند و خانواده های آن و همچینن شنیدن 
انتقادهــا یکی دیگر از اقداماتی بود که انجام دادیم.  وی با 
اشاره به عفو گسترده گفت: یکی از خواسته های دشمن که 
می خواست تا مدت ها از آن استفاده کند با این عفو از بین 
رفت. دشمن در سالگرد انقلاب ما نقشه کشیده بود، اما این 
عفو نه تنها برای بازداشت شدگان مربوط به اغتشاشات بلکه 
برای بسیاری از زندانی ها استفاده شد.  رییس قوه قضائیه 
در پایان ســخنان خود گفت: ما مدیون شهدا، جانبازان و 
مردم خوبمان هســتیم و از خدا خواستم تمام وسع خود را 

برای خدمت به مردم به کار بگیرم.

وزیر امور خارجه در تماس تلفنی با حجت الاســلام والمسلمین سید عبدالفتاح نواب نماینده ولی فقیه 
در امور حج و زیارت، در جریان آخرین وضعیت حجاج ایرانی در ســرزمین وحی قرار گرفت. به گزارش 
ایلنا،حســین امیرعبداللهیان در این تماس تلفنی ابراز امیدواری کرد: در ســایه مناســبات رو به رشد 
جمهوری اسلامی ایران و عربستان سعودی و همکاری دستگاه های ذیربط برگزار کننده مناسک حج در 
عربستان سعودی، حجاج کشورمان و سایر کشورهای جهان در سال جاری، انجام مناسک حجی عزتمند 
در جهان اسلام و سرشــار از معنویت را شاهد باشند. امیرعبداللهیان، حجت الاسلام والمسلمین سید 
عبدالفتاح نواب نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت را در جریان پیگیری های سفارت کشورمان در 

ریاض جهت تسهیل هرچه بیشتر مناسک حج حجاج ایرانی بیت الله الحرام قرار داد.

در دیدار »کاظم جلالی«، ســفیر جمهوری اسلامی ایران در روسیه با »سرگئی پاولوف«، قائم مقام 
مدیر عامل راه آهن روسیه، طرفین بر سرعت بخشیدن به آغاز عملیات ساخت پروژه راه آهن رشت 
ـ آستارا در چارچوب گذرگاه بین المللی شمال ـ جنوب تاکید کردند .به گزارش ایسنا،کاظم جلالی 
در این دیدار ضمن تاکید بر اراده و اهتمام رهبران دو کشور مبنی بر راه اندازی هر چه سریعتر این 
مســیر، به این نکته اشــاره کرد  که پس از امضاء موافقت نامه بین دو کشور نیز ، ضروری است تا با 
جدیت و پیگیری مستمر مذاکرات فنی در اسرع وقت آغاز شود تا در آینده نزدیک شاهد حرکت قطار 
سراسری در این مسیر باشیم. سرگئی پاولوف نیز در این دیدار  ضمن تایید سخنان سفیر  جمهوری 
اســلامی ایران در روسیه ، از آمادگی تیم فنی وزارت حمل و نقل و راه آهن روسیه در این خصوص 
خبر داد و اعلام کرد  در این راســتا هفته آینده هیاتی کارشناسی به سرپرستی معاون وزیر حمل و 

نقل روسیه ، عازم تهران می شود .

در یک تماس تلفنی صورت گرفت؛

امیرعبداللهیان با نماینده مقام معظم 
رهبری در امور حج و زیارت

تاکید بر تسریع عملیات ساخت راه آهن 
رشت ـ آستارا
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گزیده خبر

جذابیت سرمایه گذاری با 
سیاست تثبیت بانک مرکزی

عضو اتاق بازرگانی ایران گفت: رشــد قابل توجه تولید در ســال نخست دولت 
سیزدهم حاصل سرمایه گذاری و حضور نسل جوان در این عرصه است. هیبت اله 
اصولی، عضو کمیسیون اقتصاد کلان اتاق بازرگانی ایران در گفت وگو با خبرنگار 
ایبِنا با اشاره به آمار بانک مرکزی از رشد تولید در سال نخست دولت سیزدهم، 
گفت: با توجه به آمار منتشر شده می توان رشد تولید در این بازه زمانی را بسیار 
چشمگیر و موفقیت آمیز خواند. معتقدم یکی از دلایل مهم این رشد، ورود نسل 
جوان به عرصه کاری و تدوین و اجرای برنامه ها و همچنین ســرمایه گذاری در 
بخش های مختلف بوده اســت. به هر حال اگر این شرایط به همین شکل پیش 
برود می توان جلوی بسیاری از »ارز بری ها« را نیز گرفت. وی با تاکید بر حمایت 
و هموارسازی مسیر فعالان اقتصادی و تولیدکنندگان عرصه های صنعت و معدن 
گفت: حضور در عرصه تولید با توجه به فشــار تحریم های ظالمانه ای از ســوی 
آمریکا و غرب بر اقتصاد کشــورمان، کار دشواری است، اما دولت و متولیان امر 
می توانند تا حد امکان موانع و مشکلات را از پیش رو برداشته و با ارائه تسهیلات 
و حمایت ویژه، مسیر را همچنان برای رشد تولید و شکوفایی اقتصادی هموارتر 
کنند.عضو اتاق بازرگانی ایران رشد تولید در بخش صنعت را بسیار امیدوارکننده 
و قابل قبول دانست و تاکید کرد: طبق آمار منتشر شده از سوی بانک مرکزی، 
رشد اقتصادی در حوزه صنایع و معادن در سال ۱۴۰۰ معادل ۱.۱ بوده که این 
عدد در ســال ۱۴۰۱ به ۶.۵ درصد رسیده که رشد بسیار خوب و قابل توجهی 
داشته اســت. در نتیجه با توجه به این میزان رشد می توانیم در بخش معادن، 
دارای یکی از پارامتر های بســیار مهم برای صادرات شویم. این فعال اقتصادی، 
انحراف معیار معدن نسبت به گذشته را بسیار بهتر و موفق تر اعلام کرد و افزود: 
هر چند این آمار با رشــد خوبی همراه بــوده، ولی همچنان می توان با حمایت 
بیشتر به آمار بهتری دست یافت. مطمئنا تداوم این وضعیت و کاهش محدودیت 
ها، انحراف معیار در رشد تولید و سرمایه گذاری را همچنان صعودی خواهد کرد. 
وی رشد ۷ برابری سرمایه گذاری از منفی ۶.۹ درصد در دهه ۹۰ به ۶.۷ درصد 
در سال ۱۴۰۱ را بسیار مطلوب و قابل قبول دانست و گفت: باید به این موضوع 
توجه کرد که میانگین منفی ۶.۹ درصد ســرمایه گذاری در دهه ۹۰ ، در سال 
۱۴۰۰ یعنی سال نخست دولت سیزدهم، به صفر رسید و سپس تا سال ۱۴۰۱ 
به ۶.۷ درصد افزایش یافت که این جهش در رشــد ســرمایه گذاری را می توان 
متاثر از سیاست های تثبیت بانک مرکزی در بازار نرخ ارز خواند. اصولی با مثبت 
دانســتن چشم انداز رشد سرمایه گذاری اظهار کرد: هر چند ۷ برابر شدن رشد 
ســرمایه گذاری، آمار بسیار خوبی است، اما باز هم می توان این رشد را افزایش 
داد. قطعا باید برای رســیدن به این هدف، امنیت ســرمایه گذاران، صنعتگران، 
تولیدکننــدگان و نخبگان اقتصادی را تامین کرد که ایجــاد این امنیت نیز با 
اجرای سیاســت های تثبیت نرخ ارز امکان پذیر خواهد بود. در واقع با تکیه بر 
سیاست تثبیت نرخ ارز بانک مرکزی می توان زمینه خوبی برای سرمایه گذاری 
در کشور  را مهیا کرد. عضو کمیسیون اقتصاد کلان اتاق بازرگانی ایران، تثبیت 
نرخ ارز را یکی از جذابیت های ســرمایه گذاری خواند و ادامه داد: هر نرخی که 
تثبیت شــود آثار امیدبخش و خوبی در اقتصاد خواهد داشت که جرات سرمایه 
گذاری خارجی را در کشــورمان را نیز افزایش می دهد. به همین دلیل معتقدم 
سیاست های تثبیت بانک مرکزی می تواند تا حد فراوانی در جذب سرمایه گذاری 

داخلی و خارجی و رشد تولید تاثیرگذار باشد.

دولت خاموشی صنایع را به قطعی برق 
خانگی ترجیح داد

عضو شورای عالی بورس اظهار داشت: در مجموع ناترازی در برق وجود دارد به ۶ تا ۱2 
هزار مگاوات رسیده است که همه صنایع را درگیر می کند و تمام این صنایع و سهامداران 
آن از قطعی برق آســیب جدی می بینند. البته سال گذشته وزارت نیرو با وزارت صمت 
همکاری خوبی داشــت و امســال این انتظار را داریم که همکاری بیشتر باشد. احسان 
دشتیانه در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا درباره خسارت آمده به شرکت های تولیدی 
بورسی و به سهامداران آنها از محل قطعی برق صنایع و خاموشی ها اظهار داشت: درباره 
تخمین خسارت و زیان عدد دقیقی را نمی توان عنوان کرد اما تنها در یک حوزه صنعت 
فولاد در مقایسه با آمار پیک تولید صنعت فولاد در سال ۹۹ که به 3۰ میلیون رسیدیم 
و پس از قطعی برق که آمار کاهشی بود و به 2۷.۵ میلیون تن افت پیدا کرد. وی ادامه 
داد: با فرض بر اینکه این افت 2.۵ میلیون تنی ناشــی از کمبود انرژی یعنی هم برق و 
هم گاز بوده یعنی به اندازه قیمت 2.۵ میلیون تن فولاد به این صنعت و سهامداران آن 
زیان وارد شده و این عدد قابل توجهی است. بنابراین تنها در یک حوزه با قطعی برق در 
تابستان و قطعی گاز در زمستان این میزان خسارت متوجه تولیدکنندگان و سهامداران 
این شرکت ها شده است. عضو شورای عالی بورس گفت: در مجموع ناترازی در برق وجود 
دارد به ۶ تا ۱2 هزار مگاوات رسیده اســت که همه صنایع را درگیر می کند و تمام این 
صنایع و ســهامداران آن از قطعی برق آسیب جدی می بینند. البته سال گذشته وزارت 
نیرو با وزارت صمت همکاری خوبی داشــت و امســال این انتظار را داریم که همکاری 
بیشتر باشد. دشــتیانه تاکید کرد: واقعیت این است که دولت از چند سال گذشته بین 
قطع برق چند ساعته خانگی و قطع برق صنایع، گزینه دوم و خاموشی و محدودیت های 
برقی صنایع و تولید را انتخاب کرده اما در بلند مدت آسیبی که از محل خاموشی صنایع 
وارد می شــود متوجه مردم حواهد شد و در زندگی مردم اثر بسیار بدتری از خاموشی 

چند ساعته خواهد داشت.

کدام کسب وکارهای اینترنتی 
مشمول معافیت مالیاتی 

شدند؟

وزیر ارتباطات از معافیت مالیاتی کسب وکار های اینترنتی که کد 
مالیاتی نداشته و اظهارنامه مالیاتی پر نکردند،خبر داد. به گزارش 
خبرنگار ایبِنا، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: دولت این 
تســهیل را فراهم کرده تا کسب و کار های داخلی در سفر های 
داخلی معافیت مالیاتی داشــته باشند؛ حتی آن دسته از کسب 
و کار های مجازی که علاوه بر فعالیت در فضای مجازی کســب 
و کار فیزیکی هم دارند مصوب شــد در صورتی که صورت های 
مالی آن بخش که در فضای مجازی فعال باشد مشمول معافیت 
خواهد شد. عیسی زارع پور در حاشیه هیات هیات دولت در جمع 
خبرنگاران با اشــاره به مصوبه امروز هیات دولت اظهار کرد: بر 
اساس این مصوبه آن دسته از کسب و کار های اینترنتی کتاب ها 
که تا پایان ۱۴۰۱ کد مالیاتی نداشــته و اظهارنامه مالیاتی کار 
نکرده اند از معافیت مالیاتی برخوردار شده و امکان خوبی است 
برای فعالیت کسب و کار هایی که در صفحه های داخلی فعالیت 
کند. وی اظهار کرد: دولت این تســهیل را فراهم کرده تا کسب 
و کار های داخلی در ســفر های داخلی معافیت مالیاتی داشــته 
باشند حتی آن دسته از کســب و کار های مجازی که علاوه بر 
فعالیت در فضای مجازی کسب و کار فیزیکی هم دارند مصوب 
شــد در صورتی که صورت های مالــی آن بخش که در فضای 
مجازی فعال باشد مشــمول معافیت مالیاتی خواهد شد. وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات تصریح کرد: این مصوبه را بســتر 
خوبی برای فعالیت کسب و کار ها در بستر سکوها و پلتفرم های 

بومی دانست.

کاهش ۱2 درصدی تورم نقطه ای خرداد نسبت به اردیبهشت؛

رکورد کاهش تورم در کشور چگونه شکسته شد؟
در خرداد امســال تورم نقطه به نقطه نســبت به ماه گذشته ۱2 
درصد کاهش نشــان می دهد و بدین ترتیب رکورد کاهش تورم 
نقطه ای در کشور شکسته شــد. به گزارش ایبِنا، بر اساس اعلام 
مرکز آمــار در خردادماه ۱۴۰2 شــاخص قیمت مصرف کننده 
خانوار های کشــور به عدد ۱٨۹،3 رسیده است که نسبت به ماه 
قبل، 2 درصد افزایش، نسبت به ماه مشابه سال قبل )تورم نقطه 
به نقطــه( ۴2.۶ درصد افزایــش و در دوازده ماهه منتهی به ماه 
جاری نســبت به دوره مشابه ســال قبل )تورم میانگین( ۵.۴٨ 
درصد افزایش داشــته است. منظور از تورم نقطه به نقطه، درصد 
تغییر عدد شاخص قیمت نسبت به ماه مشابه سال قبل می باشد. 
در خردادماه ۱۴۰2 تورم نقطه به نقطه خانوار های کشــور، ۴2،۶ 
درصد بوده است؛ یعنی خانوار های کشور به طور میانگین، ۴2.۶ 
درصد بیشتر از خردادماه ۱۴۰۱ برای خرید یک »مجموعه کالا ها 
و خدمات یکسان« هزینه کرده اند. تورم نقطه به نقطه خردادماه 
۱۴۰2 در مقایسه با ماه قبل، ۱2 واحد درصد کاهش یافته است.

سرعت کاهش تورم . کاهش ۱2 درصدی تورم نقطه ای در خرداد 
نســبت به ماه قبل، رکــورد جدیدی در اقتصاد ایــران از لحاظ 
سرعت کاهش تورم محسوب می شود. علت کاهش تورم نقطه ای 
در خرداد ســال جاری، حذف اثر تورمی اصلاح نرخ ارز ترجیحی 
اســت که سال گذشته انجام شد. در خرداد سال ۱۴۰۱ با حذف 
ارز ۴2۰۰ تومانــی، نرخ تورم نقطه ای طبیعتا نســبت به خرداد 
۱۴۰۰ افزایش چشــمگیری پیدا کرد که البته دولت با پرداخت 
یارانه هــای 3۰۰ و ۴۰۰ هزار تومانی، بخــش زیادی از آن تورم 
را جبــران کرد. با این حال، منتقدان دولت تلاش فراوانی کردند 
که هر ماه با انتشــار آمار تورم که طبیعتا حــاوی افزایش تورم 
نقطه ای بود، اینگونه القا کنند که این افزایش ناشی از گرانی های 
جدید کالا های اساســی است. کاهش تاریخی تورم روغن؛ مشت 
نمونه خروار. برای بیان علت کاهش تاریخی تورم در خردادماه، به 

وضعیت قیمت روغن خوراکی می پردازیم. در خرداد سال گذشته 
با حذف ارز ۴2۰۰ تومانی، بیشترین افزایش قیمت در مورد روغن 
خوراکی رخ داد که قیمت این محصول حدودا ۴ برابر شد و تورم 
نقطه ای آن در خرداد ۱۴۰۱ به 2٨۵.3 درصد رســید. مثلا یک 
بطری روغن خوراکی مایــع از ۱۵ هزار تومان به ۶۰ هزار تومان 
افزایش یافت؛ بنابراین هر بطری روغن ۶۰ هزار تومانی از خرداد 
۱۴۰۱ به بعد، مبنای محاســبات آماری تورم روغن قرار گرفت و 
طبیعــی بود که در ماه های بعد از خرداد نیز همین محاســبات 

آمــاری در تورم نقطــه ای ادامه یابد به طوری که شــاهد بودیم 
در همــه ۱2 ماه اخیر تورم نقطــه ای روغن خوراکی بالای 2۰۰ 
درصد بود. اما این بدان معنا نبود که هر ماه قیمت روغن خوراکی 
بیش از 2۰۰ درصد افزایش یافته اســت؛ با این حال این رشد در 
محاسبات تورم کل هر ماه، اثرگذار بود. منتقدان غیرمنصف دولت 
سیزدهم چشم خود را روی این واقعیت آماری بسته بودند و هر 
ماه اینگونه وانمود می کردند که تورم نقطه ای خوراکی ها به عدد 
وحشتناکی رسیده و مدعی بودند که این آمار ها بیانگر گرانی های 

جدید اســت. رکورد کاهش تورم در کشور چگونه شکسته شد؟ 
این در حالی است که مردم شاهد بودند که به عنوان مثال قیمت 
روغن خوراکی در یک سال اخیر پس از حذف ارز ۴2۰۰ در همان 
ســطح مصوب باقی ماند و حتی با تخفیف هایی که کارخانجات 
دادند، در مقاطعی از قیمت مصوب نیز پایین تر عرضه شــد. اگر 
ادعای منتقدان دولت درباره مانور بر تورم های نقطه ای بالای 2۰۰ 
درصد ۱2 ماه اخیر پس از حذف ارز ۴2۰۰ درســت بود و هر ماه 
روغن این مقدار گران شده بود که اکنون باید قیمت یک بطری 
روغن خوراکی چند میلیون تومان می شد. واقعیت این است که 
از خرداد ســال گذشته تا اردیبهشت امسال، اثرات آماری حذف 
ارز ۴2۰۰ همچنان در شاخص های تورم نقطه ای و تورم میانگین 
ادامه داشــت و از خرداد امســال آن اثر آماری به تدریج حذف 
خواهد شد. در مورد روغن خوراکی شاهد حذف آن در آمار تورم 
خرداد هستیم، اما در مورد برخی کالا ها همچون مرغ از ماه های 
آینده این کاهش تورم محاســبه خواهد شد، چون سال گذشته 
یکی دو ماه بعد از حذف ارز ۴2۰۰، قیمت مرغ اصلاح شد چراکه 
مرغ های تولیدی در آن مقطع، همچنان با نهاده های با ارز ۴2۰۰ 
تولیدشــده و قیمت گذاری می شد. در ۱2 ماه اخیر تورم نقطه ای 
روغن خوراکی به طور متوســط 2۵3 درصد بود، اما در خردادماه 
به 3.3 درصد )نزدیک به صفر( کاهش یافت که مؤید ثبات قیمت 
روغن در خرداد امسال نسبت به خرداد سال گذشته است. بدین 
ترتیب، کاهش ۱2 درصدی تورم نقطه ای خرداد امسال رقم خورد 
که ســریع ترین روند کاهش این شاخص تورم در کشور در دهه 
اخیر محسوب می شود و از این ماه به بعد، شاهد فروکش کردن 
آمار تورم میانگین نیز خواهیم بود و این خبر خوشی برای مردم 

و خبر ناگواری برای حامیان دولت گذشته است.

آییــن نامه انتظام بخشــی، شــفاف ســازی و 
ضابطه مند ســازی درآمد هــا و هزینه ها، آغازی 
بر اتمام حواشــی تاریکخانه شرکت های دولتی 
اســت. به گزارش ایبِنا، محمد عنبری، مدیرکل 
دفتر شــرکت های دولتــی وزارت اقتصاد درباره 
ابلاغ آیین نامه انتظام بخشــی، شــفاف سازی 
و ضابطه منــد ســازی درآمد هــا و هزینه های 
شرکت های دولتی به ویژگی هایی از جمله تعیین 
تعاریف و چارچوب مشخص، شفاف سازی، بهره 
وری، تعریف حاکمیت شرکتی و در نظر گرفتن 
ضمانت اجرایی برای تمام تکالیف تعیین شــده 
اشــاره کرد و افزود: این آیین نامه آغازی بر اتمام 
حواشــی تاریکخانه شرکت های دولتی است. وی 
در ادامه گفت: از ســال ٨2 آیین نامه تشــکیل 
مجامع را داشــتیم که به صورت ظاهر تشــکیل 
مجامع و ارکان آن هــا می پرداخت، اما این آیین 
نامه ای که امروز به آن پرداخته شــد، در ۶ فصل 
تصویب و ابلاغ شــده که در فصل اول تعاریف و 
کلیات را یکپارچه کرده و سپس تعاریف در حوزه 
شــرکت های دولتی که بسیار مختلف و متشتت 
بود و امســال همه آن ها یکپارچه شده و وقتی از 

شرکت تابعه یک شرکت دولتی سخن می گوییم 
کاملا این مساله مشــخص است. مدیرکل دفتر 
شرکت های دولتی وزارت اقتصاد افزود: ما در حال 
حاضر می دانیم که شرکت اصلی و یا تابع چیست 
و این بــرای اولین بار به صورت واحد و یکپارچه 
در حال رخ دادن اســت. وی ادامه داد: فصل دوم 
درباره مجامع شرکت های دولتی است که بخشی 
درباره ارکان شرکت، ساختار و یا افرادی است که 
در این شرکت ها حضور دارند. به عنوان مثال، اگر 
از همین امروز یــک وزیر رئیس مجمع عمومی 
یک شرکت اســت باید خود در جلسات شرکت 
کند چرا که نماینده وی دیگر مجاز به شــرکت 
در این مجامع نیســت. وی افزود: به طور کلی ما 
از این دســت ضوابط و قواعد برای محکم کردن 
شکل مجامع شــرکت های دولتی در این قانون 
به مراتــب لحاظ کرده ایم. مثلا در فصل ســوم 
به حاکمیت شــرکت های دولتی پرداخته شده 
که مفهوم حاکمیت شــرکت دولتی تا ۶ ماه کلا 
شناخته شده نبود، مگر اینکه مدیرعامل با تدبیر 
و تصمیم خود این مفهــوم را تعریف کرده بود، 
یعنی درباره این مســاله تعریفی نبود. در بخش 

خصوصی نیز از این دســت تکلیفات به خصوص 
در شرکت های های بورسی دیده نمی شد که ما 
برای اولین بار ۶ مــاه پیش با ابلاغ وزیر اقتصاد، 
دســتورالعمل حاکمیت شــرکتی ارائه کردیم و 
امروز برای اولین بار این به آیین نامه بدل شــده 
و آغازی بر اتمام حواشــی تاریکخانه شرکت های 
دولتی است. عنبری ادامه داد: در فصل چهارم این 
آیین نامه به مساله بهره وری پرداخته شده و برای 
اولین بار در یک آیین نامه جامع در کنار ســایر 
احکام شــرکت های دولتی، بهره وری دیده شده 
است. همچنین، در بخش پنجم، شفاف سازی و 
در قسمت ششم نیز سایر موارد دیده شده است. 
وی افزود: امروز در خصوص ۴۵3 شرکت دولتی 
سخن می گوییم که از این تعداد ۹۰ شرکت مادر 
تخصصی و اصلی بــوده و بقیه تابع این ۹۰ عدد 
هستند، اما شرکت های دیگری هستند که تحت 
کنترل دولت اند، اما دولتی محسوب نمی شوند و 
سهم دولت در آن ها کمتر از ۵۰ درصد، اما کنترل 
در دســت دولت است. برای بیش از هزار شرکت 
تحت کنترل دولت تکالیفی قرار دادیم که پیش 
از این برای کنترل این مسائل ورود به آیین نامه 

هیات وزیران مرســوم نبوده است، اما اکنون این 
امکان فراهم شده اســت. وی همچنین با اشاره 
به قولــی که وزارت اقتصاد در خصوص انتشــار 
صورت های مالی شــرکت های دولتــی به زبان 
ســاده برای مردم داده بود، اظهار کرد: ما تکلیف 
داشتیم که نسبت به انتشار عمومی صورت های 
مالی اقدام کنیم. این اتفاق رخدادی بود که برای 
نخستین بار در این دولت رخ داد و شاید اگر به ۵ 
سال گذشته برگردیم، نمایندگان مجلس شورای 
اســلامی هم زمانی که میخواســتند به بودجه 
شرکت ها بپردازند، دسترسی به صورت های مالی 
شرکت های دولتی نداشتند. وی افزود: ما در سال 
نخســت صورت های مالی 32۹ شرکت دولتی را 
منتشر کردیم و در سال ۱۴۰۱ صورت های مالی 

هزار و ۱2۴ شرکت منتشر شد.

پایان حواشی تاریکخانه شرکت های دولتی

رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: مهمترین وظیفه ما در سازمان برنامه تحقق رشد ٨ درصدی اقتصادی براساس تکلیف برنامه هفتم است. 
به گزارش ایبِنا، داود منظور امروز در نشست هم اندیشی هیأت رئیسه سازمان برنامه و بودجه و رؤسای سازمان های برنامه بودجه استان ها در 
محل سالن یاران بهشتی سازمان برنامه و بودجه، اظهار داشت: براساس تکلیف لایحه برنامه هفتم توسعه، مهمترین وظیفه ما در سازمان برنامه 
و بودجه کمک به تحقق رشد ٨ درصدی اقتصادی در کشور است. وی گفت: باید تابلوی رشد اقتصادی ٨ درصدی را در سردر سازمان های 
برنامه استانی نصب کنید و این هدف یکی از اولویت های مهم برای ارزیابی مدیران سازمانی است و هریک از رؤسای سازمان ها که نتوانند این هدف را محقق کنند تغییر می دهیم . 
هدف گذاری 3 برابر شدن سهم اقتصاد دریامحور از تولید ناخالص داخلی رئیس سازمان برنامه و بودجه در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه اقتصاد دریامحور در حال حاضر 2 
درصد تولید ناخالص داخلی کشور را تشکیل می دهد، گفت: اقتصاد دریامحور بسیار مهم است و باید در طول برنامه سهم آن از تولید ناخالص داخلی 3 برابر شود. وی همچنین با اشاره 
به اینکه اقتصاد دانش پایه بخشی از رشد اقتصاد را تأمین می کند، گفت: کمک به اقتصاد دیجیتال، دریامحور، دانش بنیان و توجه به پیشران های اقتصادی مانند کریدور های شمال 
- جنوب و شرقی - غربی در ۵ سال آینده باید محقق شود. مهمترین وظیفه سازمان برنامه تحقق رشد ٨ درصدی اقتصادی است معاون رئیس جمهور با بیان اینکه در دهه گذشته 
میانگین رشــد اقتصادی ۷ دهم درصد بود، گفت: وضعیت رشــد در 2 سال گذشته نشان می دهد از رکود اقتصادی خارج شدیم و رشد اقتصادی در دو سال گذشته ۴ و ۴.۵ درصد 
بوده، البته در سال گذشته با احتساب نفت به ۵.۱ درصد رسید. امسال هم قرار است رشد اقتصاد کشور به ٨ درصد نزدیک شود و امسال اولین سال برنامه هفتم به حساب می آید.

مدل امتیازدهی اعتباری اشخاص حقیقی بازنگری و مورد تصویب شورای سنجش اعتبار قرار گرفت. به گزارش ایلنا از بانک مرکزی، معاون 
نظارت این بانک با اعلام این خبر گفت: از آنجا که افزایش سهم تسهیلات خرد در شبکه بانکی، به عنوان یکی از اهداف مهم بانک مرکزی 
و شبکه بانکی مورد توجه قرار دارد، گام ها و اقدامات متنوعی در نظر گرفته شده است که به تدریج عملیاتی و اجرایی می شوند که یکی از 

این گام ها، بازنگری و اصلاح مدل اعتبارسنجی افراد حقیقی در راستای افزایش دقت و نیز پوشش آماری امتیازدهی اعتباری افراد ضرورت داشت. وی ادامه داد: برهمین اساس، 
پس از بررسی های متعدد و انجام آزمون های استاندارد، نسخه جدید مدل امتیازدهی اعتباری اشخاص حقیقی در جلسه امروز شورای سنجش اعتبار ارائه و به تصویب اعضا رسید. 
ابوذر سروش ضمن تشریح ویژگی های این مدل گفت: مدل جدید بر اساس تجربیات جهانی و با استفاده از شاخص های بانک جهانی و پنج شرکت معتبر بین المللی در زمینه 
اعتبارسنجی و مدل سازی بر اساس یادگیری ماشین تهیه شده است و نسبت به مدل قبلی بهبود قابل ملاحظه ای داشته است. معاون نظارت بانک مرکزی افزایش پوشش آماری 
افراد برای اختصاص رتبه اعتباری و نیز افزایش دقت مدل را از جمله مهمترین ویژگی نسخه جدید برشمرد و گفت: در مدل قبلی صرفا افرادی که از بانکها تسهیلات دریافت کرده 
بودند مورد بررســی قرار می گرفتند و لذا امتیاز اعتباری بخشــی از اشخاص که سابقه دریافت تسهیلات از بانکها را نداشتند شفاف نبود اما در نسخه جدید با افزایش فاکتورهای 

لحاظ شده، درجه پوشش و نیز دقت مدل بهبود یافته است.

تحقق رشد اقتصادی ۸ درصدی مهمترین وظیفه 
سازمان برنامه و بودجه

نسخه جدید مدل امتیازدهی اعتباری اشخاص حقیقی 
تصویب شد
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گزیده خبر

 انحصار مدعیان در هم می شکند؟

بک کارشــناس حوزه مســائل قفقاز گفت: ما در این اوضاع باید بتوانیم از 
مســیر دیپلماسی تحریم ها را حذف کنیم زیرا دنیا حتی کشورهای دوست 
ما نمی توانند به ما خدمات بدهند چون قوانین دست و پای آنها را می بندد.

میرقاســم مومنی در گفت وگو با خبرنگار اقتصــادی ایلنا، درباره ایده ایران 
برای تبدیل شدن به هاب گازی اظهار داشت: ابتدا باید گفت که پروژه های 
گازی بســیار هزینه بر هستند چون بیشتر هزینه علاوه بر استخراج؛ هزینه 
نقل و انتقال و فروش اســت، موضوع دیگر اینکه شرکت ها پروژه های گازی 
را بلندمدت تعریف می کنند زیرا این پروژه ها نیاز به بررسی و تامین بودجه 
کلان دارنــد و ضمن اینکه نســبت به تامین امنیت پــروژه باید دو طرف 
اطمینان داشــته باشند. وی افزود: اکنون ترکمنستان نفت خود را از طریق 
آذربایجان و در مســیر ترانس خزر انتقال می دهد و یا بحث بر سر این است 
که از طریق افغانستان به پاکستان و یا چین انتقال دهد، بنابراین ترکمنستان 
چندین مذاکره و خط را پیگیری کرده تا به نتیجه برســد . از ســوی دیگر 
روسیه خطوط لوله نورد استریم ۱و ۲ را دارد، همچنین خط لوله هایی دارد 
که از طریق ترکیه گاز را می فروشــد، ایران هم گاز را به ترکیه و ارمنستان 
می فروشــد، با ترکمنستان ســواپ می کند و به عراق هم صادرات دارد. اما 
برای تشــکیل هاب و مدیریت گاز دو مشکل داریم یکی اینکه هر دو کشور 
ایران و روسیه تحریم هستند و نمی توانند در پروژه های گازی سرمایه گذاری 
کنند. چون مصرف کننده نهایی و بیشترین مصرف گاز را اروپا دارد و در این 
شــرایط که دو کشور مهم در پروژه های گازی تحریم هستند، ترکمنستان 
پروژه خود را از طریق آذربایجان، ترکیه و افغانســتان و پاکستان پیگیری 
می کند و گزینه های مختلفی هم روی میز دارد. این کارشناس حوزه انرژی 
گفت: در شرایط فعلی ما نمی توانیم به نتیجه ملموسی که قابل اجرا باشد، 
برســیم. مذاکرات در حال انجام است و ایده های خوبی هم مطرح می شود 
اما اینکه چه کســی پروژه ها را فاینانس و ســرمایه گذاری کند مهم است، 
مصرف کننده نهایی چه کسی اســت؟ از کدام مسیر گاز ترانزیت می شود؟ 
اکنون ترکیه از مسیر دریای سیاه صادرات دارد ما باید از مسیر خلیج فارس 
و یا دریای عمان صادر کنیم. اینها مسائلی است که باید حل شود، همچنین 
تا زمانی که ایران و روسیه تحریم هستند و به نوعی تا این مسائل حل نشوند 
از نظر قوانین بین المللی نمی توانیم این پروژه ها را به سرانجام برسانیم زیرا 
کشــورهای مصرف کننده خود را تابع قوانیــن می دانند و امکان اینکه با ما 
سرمایه گذاری مشترک انجام دهند، بسیار کم است. وی خاطرنشان کرد: در 
هــر حال اگر بتوانیم این پروژه ها را نهایی کنیم؛ می توانیم درآمدهای ارزی 
زیادی از مســیر گاز کسب کنیم. گاز مشتریان مصرف خاص خود را دارد و 
باتوجه به اینکه این پروژه ها بلندمدت هستند می توانیم منافع بلندمدتی را 
متصور باشیم. دیگر اینکه خیلی از ذخایر گازی در خزر و خلیج فارس را به 
خاطر عدم توانمندی در استخراج نتوانسته ایم صادر کنیم و قطر از این منابع 
مشــترک اســتفاده می کند، اما این پروژه هاب گازی می تواند یک فرصتی 
باشــد که ما بتوانیم سرمایه گذاری کرده و از ذخایرمان استفاده کنیم. سوم 
اینکه اجرای آن برای ما منافع سیاســی در پی دارد، اگر بتوانیم به اروپا هم 
گاز صادر کنیم در جهت دیگر مسائل هم می توانیم بهره ببریم و در توافقات 
دوجانبه امتیازات خوبی در دیگر پروژه ها کسب کنیم. مومنی تاکید کرد: اگر 
ما بتوانیم با قطر، ترکمنستان و روسیه کنسرسیوم تشکیل دهیم، می توانیم 
انحصار ترکیه، آذربایجان و کشــورهای دیگر را از بین ببریم و رقابت ایجاد 
کنیم و این رقابت می تواند به نفع کشور ما هم باشد. وی گفت: اکنون قطر 
برنامه بلندمدت برای پروژه های تولید گاز در دستور کار دارد و سعی می کند 
از طریــق صادرات گاز یک امپراطوری و غول درآمدی ایجاد کند که بتواند 
گاز اروپا را تامین کند. اروپا هم در این کشور سرمایه گذاری می کند که بجز 
کشورهای منطقه بتواند گاز خود را به دریای سرخ صادر کند. همچنین اگر 
خلیج فارس ناامن شــد مشکلی ایجاد نشــود، این طرح مشترکی است که 
عربستان هم در آن فعال خواهد بود، بنابراین به نظر می رسد قطر بلندمدت 
برنامه ریزی و ســرمایه گذاری خارجی را جذب کــرده و اروپایی ها مایل به 
ســرمایه گذاری در انرژی قطر و شمال افریقا هستند که بتوانند نیاز خود را 
به روسیه حذف و به جای روسیه از مسیر  قطر و شمال افریقا مثل لیبی و 
الجزایر گاز خود را تامین کنند. این کارشناس حوزه مسائل قفقاز تاکید کرد: 
ما در این اوضاع باید بتوانیم از مسیر دیپلماسی تحریم ها را حذف کنیم زیرا 
دنیا حتی کشورهای دوست ما نمی توانند به ما خدمات بدهند چون قوانین 
دســت و پای آنها را می بندد. به گزارش ایلنــا، جواد اوجی وزیر نفت ایران 
روز چهارشــنبه ۱۷ خرداد ماه گفته بود:  ایران دارای بیش از ۳۳ تریلیون 
مترکعب گاز قابل اســتحصال است. با همکاری روسیه، ترکمنستان و قطر 
در تلاش هستیم که محدوده خلیج فارس و عسلویه را به هاب گازی تبدیل 
کنیم و با توجه به زیرســاخت ها و حجم گاز، مقدمات و برنامه ریزی های آن 
انجام شده اســت. در واکنش به این موضوع معاون وزیر خارجه روسیه نیز 
اظهار کرده؛ آژانس های روسی ذیربط طرح ایران درباره ایجاد هاب گازی با 

مشارکت روسیه، قطر و ترکمنستان را بررسی خواهند کرد.

اوجی در جمع خبرنگاران:

 همه پرداخت ها را با تهاتر محموله ها 
انجام می دهیم

وزیر نفت گفت:  شــاید برای خیلی ها سوال باشد که وضعیت ونزوئلا با تورم 
بالا چگونه اســت و چگونه قرار اســت پرداخت ها را انجام دهد ما پرداخت 
مالی بین هم نداریم همــه را با تهاتر محموله ها انجام می دهیم. به گزارش 
خبرنگار ایلنا، جواد اوجی وزیر نفت در پایان جلسه هیات دولت با حضور در 
جمع خبرنگاران در خصوص سفر رئیس جمهور به کشورهای حوزه آمریکای 
لاتین عنوان کرد:  هفته گذشــته آقای رئیس جمهور ســفری به کشورهای 
آمریکای لاتین داشــتند از جمله ونزوئلا، نیکاراگوئه و کوبا. خوشبختانه در 
حوزه وزارت نفت در بخش های بالادستی و پایین دستی قراردادهای خیلی 
خوبی را امضا کردیم. در دولت سیزدهم ما با شروع دولت کارهای خودمان را 
با کشورهای حوزه آمریکای لاتین شروع کردیم؛ هم بحث صادرات نفت خام 
و میعانات گازی را داشتیم و هم اینکه به بحث پالایش گاه های فراسرزمینی 
ورود کردیم. وی افزود: الحمدالله دستاوردهای خیلی خوبی داشتیم از جمله 
بحث اســتفاده از ظرفیت صدور خدمات فنی و مهندسی در حقیقت بیش 
از ۲ میلیون و ۸۰۰ هزار قطعه کالا و تجهیزات و ادوات که در حوزه نفت و 
گاز لازم است در همین دولت توسط سازندگان توانمند ما به پالایشگاه های 
ونزوئلا ارسال شد. وزیر نفت یادآور شــد: کشور ونزوئلا دارای اولین ذخایر 
نفتی قابل اســتحصال در دنیا اســت و نزدیک به هفده و نیم درصد ذخایر 
نفتی دارد بیش از یک میلیون و ۲۵۰ هزار بشکه ظرفیت پالایشگاهی شان 
اســت و به لحاظ تحریم های ظالمانه و رفتن نیروهای متخصص و تحریم ها 
بخش اعظمی از تولیدشان و عملیات پالایشی شان بر زمین مانده بود. اوجی 
افزود: خوشــبختانه با ورود همکاران ما در حــوزه وزارت نفت به مجموعه 
بالادســتی و پالا پایین دستی کشور ونزوئلا ظرفیت بخش از این ظرفیت ها 
احیا شده است هم ظرفیت های تولید هم ظرفیت های پالایشگاهی و توسط 
نیروهای متخصص سازندگان و پیمانکاران قدر ما کارش در حال انجام است. 
از این ظرفیت ها قراردادهای خوب و برد-بردی داشتیم شاید برای خیلی ها 
ســوال باشد که وضعیت ونزوئلا با تورم بالا چگونه است و چگونه قرار است 
این پرداخت ها را انجام دهد ما پرداخت مالی بین هم نداریم همه را با تهاتر 
محموله هــا انجام می دهیم. وی با بیان اینکه نفت و میعانات می دهیم و در 
قبالش محموله های فرآورده های نفتی می گیریم که بسیار بازار خوبی در آن 
منطقه دارد، گفت: بخش اعظم هرچه صادر کرده ایم را تسویه حساب کردیم. 
از نیروها و سازندگان و پیمانکاران قدر داخلی پشتیبانی کردیم و هزینه های 
انها را هم از طریق همین تهاترها تسویه حساب می کنیم. اوجی با اشاره به 
سفر هیات ایرانی به ونزوئلا بیان کرد: ما در این سفر قرارداد های خوبی را با 
ورود به حوزه پتروشیمی انجام دادیم. ونزوئلا حدود ۱۲ میلیون تن ظرفیت 
پتروشیمی نصب شده دارد که به خاطر تحریم ها و رفتن نیرو های متخصص 

امروز دو میلیون تن از آن عملیاتی است.

موتور نیروگاه سازی صنایع فعال شد
مجری طرح احداث نیروگاه های صنایع معدنی توانیر با اشاره به 
عملیاتی شدن فرایند احداث ۵۸۲۵ مگاوات نیروگاه خود تامین 
صنایع معدنی، از ســاخت و بهره برداری از ۳۶۶ مگاوات نیروگاه 
خودتامین طی سال گذشــته خبر داد که با به مدار آمدن ۶۱۴ 
مگاوات نیــروگاه جدید تا دو ماه آینده، ایــن ظرفیت به حدود 
۱۰۰۰ مگاوات افزایش می یابد. سیدزمان حسینی در گفت وگو 
با ایسنا، با بیان اینکه ناترازی عرضه و تقاضای برق در کشور طی 
دوران اوج بار حدود ۱۲ هزار مگاوات اســت، اظهار کرد: حل این 
ناترازی با ابتکار دولت سیزدهم و وزیر نیرو به امضای تفاهم نامه 
بین وزارت نیرو و وزارت صمت انجامید و مقرر شــد حداقل ۱۰ 
هزار مگاوات نیروگاه خود تامین شــامل ۹۰۰۰ مگاوات نیروگاه 
حرارتی و ۱۰۰۰ مگاوات تجدیدپذیر از ســوی صنایع معدنی و 
انرژی بر احداث و تا پایان کار دولت به بهره برداری برســد. وی 
تصریح کــرد: در آبان ۱۴۰۱ موضوع احــداث نیروگاه های خود 
تامین صنایع معدنی و انرژی بــر در ماده ۴ قانون مانع زدایی از 
توســعه صنعت برق به وسیله مجلس شورای اسلامی تصویب و 
برای اجرا به دولت ابلاغ شد و به این ترتیب تفاهم نامه وزارتخانه 
های نیرو و صمت با پشتوانه قانونی به مرحله اجرا درآمد. مجری 
طرح احداث نیروگاه های صنایع معدنی توانیر اظهار کرد: در پی 
استقبال صنایع از این طرح، هم اکنون ظرفیت پیش بینی شده 
از ۱۰ هزار مگاوات به ۱۵۴۰۴ مگاوات افزایش یافته که در قالب 
۳۶ ساختگاه پیگیری می شــود و احداث ۵۸۲۶ مگاوات از این 
ظرفیت در استان های سمنان، اصفهان، کرمان، هرمزگان، فارس، 
خوزستان و آذربایجان شــرقی وارد مرحله عملیاتی شده است. 
حســینی افزود: طی یکســال اخیر ۲ واحد حرارتی خود تامین 
صنایع با مجموع ۳۶۶ مگاوات ظرفیت در ساختگاه شهید باکری 
ســمنان احداث و به شبکه متصل شد و عملیات احداث ۵۴۴۰ 
مگاوات نیروگاه باقی مانده نیز در ۷ ساختگاه شامل فولاد مبارکه 

اصفهان، بلوک ۲و۳ گلگهر سیرجان در کرمان، آلومینیم المهدی 
در هرمزگان، آلومینیم ســالکو در )لامرد( فارس، فولاد چادرملو 
یزد، فولاد خوزســتان و شرکت ملی مس در آذربایجان شرقی با 
حدود ۲۷ درصد پیشرفت در حال اجراست. وی افزود: همچنین 
دو واحد گازی پر بازده کلاس F با مجموع ۶۱۴ مگاوات ظرفیت، 
طی مدت کوتاهی در فولاد مبارکه نصب شــده که در مرحله راه 
اندازی قرار دارد و تا ۲ ماه آینده هر دو واحد به بهره برداری می 
رسد. مجری طرح احداث نیروگاه های صنایع معدنی توانیر با بیان 

اینکه احداث ۹۵۷۸ مگاوات از ظرفیت باقیمانده نیروگاه های خود 
تامین نیز در ۲۸ ساختگاه پیگیری می شود که به طور متوسط 
با ۷۰ درصد پیشرفت فیزیکی، در مرحله پیشبرد برای اجرا قرار 
دارند و شروع عملیات اجرایی این واحدها مستلزم اخذ مجوزهای 
محیط زیســت، گاز، آب و اتصال به شبکه است، گفت: مجموع 
ظرفیت پیش بینی شــده نیروگاه های خــود تامین صنایع برای 
پیک امســال ۱۴۷۸ مگاوات بوده که مقرر شده در ساختگاه های 
سمنان، اصفهان، سیرجان، المهدی و لامرد به بهره برداری برسد 

و هــم اکنون این فرایند مطابق برنامه ریزی در حال اجرا بوده و 
۳۶۶ مگاوات آن در ســاختگاه سمنان وارد شبکه سراسری شده 
است. به گفته حسینی، برق تولیدی نیروگاه های خود تامین علاوه 
بر حل نیاز برق صنایع می تواند به صورت قراردادهای دو جانبه 
بین نیروگاه و مصرف کنندگان مبادله شود که در مورد اخیر، طی 
قراردادی از پشتیبانی شرکت مدیریت شبکه برق ایران برخوردار 
می شــود و علاوه بر آن صنایع می توانند مازاد برق تولیدی خود 
را به شبکه سراســری تزریق و به فروش برسانند. ۶۰۰ مگاوات 
نیروگاه خورشیدی در فاز اجرا مجری طرح احداث نیروگاه های 
صنایــع معدنی توانیر در خصوص پیشــرفت بخش تجدیدپذیر 
نیروگاه های خود تامین صنایع، از برنامه ریزی احداث بزرگترین 
نیروگاه خورشیدی کشــور به ظرفیت ۶۰۰ مگاوات خبر داد که 
وارد فاز اجرا شــده و به تدریج تا سال ۱۴۰۴ به مدار تولید برق 
می پیوندد، گفت: این نیــروگاه در منطقه کوه پایه اصفهان و با 
ســرمایه گذاری فولاد مبارکه احداث می شود. حسینی با بیان 
اینکه احداث نیروگاه ۲۵ مگاواتی خورشــیدی در خاتون آباد و 
۵ مگاواتــی در بن یکه را از دیگر پــروژه های نیروگاه های خود 
تامین صنایع در بخش تجدید پذیرهاســت که در فاز اجرا قرار 
گرفته و به تدریج تا پایان امسال به بهره برداری می رسد، گفت: 
همچنین طرح های احداث نیروگاه های خورشیدی ۳۵۰ مگاواتی 
در رفســنجان کرمان، ۲۵۰ مگاواتی در هریس آذربایجان شرقی 
و ۱۵۰ مگاواتی در میمند شهر بابک در مرحله برگزاری مناقصه 
قرار دارد و در بخش پروژه های بادی نیز ۳ واحد ۵۰ مگاواتی در 
منطقه ســونگون )ورزقان( آذربایجان، ۵۰ مگاواتی در شهر بابک 
)روســتای خبر( و ۵۰ مگاواتی در رفســنجان )ریسه پاقلعه( در 
مرحله مکان یابی و امکان ســنجی قــرار دارد که پس از پایان 

مطالعات وارد مرحله اجرا می شود.

صادرکننــدگان  اتحادیــه  رئیــس 
فرآورده های نفت، گاز و پتروشــیمی 
گفت: موضوع عدم تائید فرآورده های 
صادراتی به افغانستان مافیایی است 
و به هیچ وجه، ملاک اســتاندارد و یا 
ایران  محصولات  بودن  غیراستاندارد 
مطرح نیست. احمد معروف خانی در 
گفت وگو با خبرنــگار اقتصادی ایلنا، 
دربــاره صــادرات فــرآورده به دیگر 
کشــورها و مباحثی کــه در زمینه 
کیفیــت فرآورده هــای ایرانی عنوان 
می شــود، اظهار داشت: سال گذشته 
لیتــر صادرات  حــدود ۱۱ میلیون 
فرآورده داشتیم ولی آمار تفکیک شده 
که چه میزان از ایــن رقم مربوط به 
بخش خصوصی، چه میزان مربوط به 
بخش دولتی و یا خصولتی بوده است، 
نداریــم. وی افزود: اعضــای اتحادیه 
۸.۳ میلیارد دلار صــادرات فرآورده 
داشــته اند که این رقــم ترکیبی از 
بخش دولتی و خصوصی است، بخش 
خصوصی واقعی حــدود ۴.۶ میلیارد 
دلار در سال ۱۴۰۱ صادر کرده و اگر 
پتروشــیمی ها را که عمدتا خصولتی 
هســتند اضافه کنیم این عدد به ۹ 
میلیارد دلار می رسد. رئیس اتحادیه 
صادرکنندگان فرآورده های نفت، گاز 
و پتروشیمی بیشــتر صادرات ایران 
را به کشورهای حاشیه خلیج فارس، 
الحمریه و کشور پاکستان و به میزان 
بسیار کمی هم بازار افغانستان عنوان 
کــرد. وی با تاکید بــر اینکه بخش 
خصوصــی چیزی به عنــوان بنزین 
و گازوئیــل صادر نمی کنــد، گفت: 

صادرات بنزیــن و گازوئیل منحصرا 
در دســت شــرکت پالایش و پخش 
اســت، که البته اکنون رقم آن صفر 
است. محصولاتی هم که توسط بخش 
خصوصی تولید می شود مشابه بنزین 

و یا گازوئیل است و بنزین و گازوئیل 
و فرآورده نهایی نیست. معروف خانی 
برگشــت  دربــاره محموله هایی که 
خورده تصریح کرد: این محموله های 
ترانزیتی  بارهــای  برگشــت خورده 
بود که از کردســتان عراق رفته بود. 

متاســفانه در حکومت افغانســتان و 
طالبان برخی مافیاها حاکم شــده اند 
انجام  غیرکارشناسانه ای  اقدامات  که 
می دهند، یعنی به صورت ســلیقه ای 
برخــی فراورده ها را که اســتاندارد 

بین المللی هم دارنــد، برمی گردانند 
و برخی دیگــر از فراورده ها را با لابی 
تائید می کننــد، بنابراین به هیچ وجه 
فرآورده های  افغانســتان ملاک  بازار 
ایران نیســت و همه اخباری هم در 
ایران منتشــر  بنزین  زمینه کیفیت 

می شــود اشــتباه اســت. وی بیان 
داشــت: اکنون محصولــی از یکی از 
مجتمع های پتروشــیمی بــا عنوان 
بنزین وارد افغانســتان می شــود که 
غیراســتانداردترین محصول است و 
در هیــچ جای دنیا جا نــدارد اما در 
تناژ خیلی بالا وارد افغانســتان شده 
و تایید و مورد استفاده قرار می گیرد 
زیرا مافیا پشــت این قضیه است، در 
مورد دیگــر فرآورده ها چون مافیایی 
نبــوده و در انحصار گروه خاصی هم 
نیســت؛ تائید نمی شــوند، بنابراین 
موضــوع عــدم تائیــد فرآورده های 
صادراتی به افغانستان مافیایی است 
و به هیچ وجه ملاک اســتاندارد و یا 
ایران  محصولات  بودن  غیراستاندارد 
نیست. رئیس اتحادیه صادرکنندگان 
فراورده های نفت، گاز و پتروشــیمی 
یادآور شد: محصولی که اکنون تحت 
عنوان بنزین به کشــور افغانســتان 
نیست  پالایشگاهی  محصول  می رود 
و از برخــی پتروشــیمی ها  می رود. 
وی با بیان اینکــه محصولاتی که با 
عنوان بنزین و بــه دلیل بی کیفیت 
بودن برگشــت می خورد به هیچ وجه 
داخل کشــور به مصرف نمی رســد، 
اظهار داشت: این محصولات برگشتی 
به بازار حاشیه کشورهای خلیج فارس 
فرستاده می شود و ترکیبات دیگری 
به آن اضافه شــده تــا یک محصول 
خــوب دربیاید و در واقــع به عنوان 
محصول نهایی نیســتند بــه عنوان 
ماده اولیه به این کشــورها می رود و 
فرایندهایی روی آنها صورت می گیرد.

محصولات ایران استاندارد است؛ طالبان 
سلیقه ای عمل می کند

ایسنا/خراســان جنوبی مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران گفت: با کلنگ زنی و تکمیل خط لوله دوراهی دشتک _ نهبندان، رینگ 
شرقی اتصال گاز کشور کامل می شود.  مجید چگینی، عصر امروز پنجشنبه یکم تیر در نشست با استاندار خراسان جنوبی گفت: 
درصدد ثبات و پایداری انتقال گاز در شرق کشور و قدرت مانور برای صادرات گاز به کشورهای همسایه از جمله عمان و پاکستان 
هستیم.  به گزارش ایسنا، وی افزود: خطوط انتقال فشار بالا گاز در کشور  ۳۹ هزار کیلومتر و شبکه انتقال گاز روستایی و شهری 
بیش از ۴۲۶ هزار کیلومتر اســت.  معاون وزیر نفت تصریح کرد: در راســتای تقویت شبکه گاز شمال شــرق، خط انتقال گاز از عسلویه به سرخس و همچنین تربت 
حیدریه به طول ۶۵ کیلومتر در حال انجام است.  چگینی گفت: عمده میادین گازی کشور در جنوب بوده و استخراج و پالایش آن به طول ۲ هزار کیلومتر و انتقال 
آن به شمال کشور کار سنگینی است که تنها گفتن آن آسان است.  وی ادامه داد: بیش از ۹۸ درصد شهرهای کشور از نعمت گاز برخوردارند و تا پایان امسال نیز  ۸۸ 
درصد روستاهای کشور از نعمت گاز برخوردار خواهند شد.  معاون وزیر نفت بیان کرد: تمرکز شرکت ملی گاز ایران برای گاز رسانی به مناطق محروم کشور است و این 
توانمندی و افتخاری برای ماست که به برکت انقلاب محقق شده است.  چگینی بیان کرد: ماهانه هزار متر مکعب گاز مصرف می کنیم که این نشانه مسرف بودن ماست؛ 
در صورتی که می توانیم با این میزان ارزش افزوده خوبی را در صنایع و صادرات ایجاد کنیم لذا  باید در مصرف این نعمت خدادادی صرفه جویی بیشتری داشته باشیم.  
وی یادآور شد: بهینه سازی در دستور کار ماست؛ لذا تعویض بخاری های کم بازده با پر بازده را با جایگزینی ۴ میلیون و ۱۰۰ عدد  بخاری پر بازده در دستور کار داریم.

ایسنا/هرمزگان معاون راهبری و نظارت بر بهره برداری شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور از روند پروژه های آبرسانی به بستک بازدید کرد. 
هاشم امینی صبح امروز )اول تیرماه( در این بازدید که عبدالحمید حمزه پور مدیرعامل آب و فاضلاب هرمزگان و احمد جباری نماینده مردم 

غرب هرمزگان در مجلس حضور داشــت، به اهمیت اجرای پروژه آبرســانی از چارک به جناح و بستک اشاره کرد و افزود: این پروژه به عنوان یکی از پروژه های بزرگ و ویژه وزارت 
نیرو با هدف تامین نیاز آبی چهار شهر و ۳۷ روستا در حال اجراست که در نوع خود از نظر حجم عملیات بی نظیر است. وی گفت: با هدف تسریع در اجرای این پروژه، ۱۰ پیمان 
پیش بینی و با اعتبار ۱۲۰۰ میلیارد تومان فعال است. معاون راهبری و نظارت بر بهره برداری شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور ادامه داد: با هدف دستیابی شهرستان بستک و 
روستای مسیر خط انتقال در دو شهرستان بندرلنگه و بستک، آب تولیدی آب شیرین کن واقع در چارک را از طریق ۶۶ کیلومتر خط انتقال به آخرین نقطه پیش بینی شده در این 
مرحله می رساند که در ادامه ۳۵ کیلومتر دیگر در مرحله دوم اجرا خواهد شد. امینی به صعب العبور بودن مسیر خط انتقال آب از چارک به بستک اشاره کرد و گفت: کوهستانی 
بودن مسیر زمان اجرای پروژه را طولانی تر کرده است که امیدواریم با تکمیل آن جمعیتی بالغ بر ۵۰ هزار نفر از آب شرب پایدار بهره مند شوند. وی افزود: در اجرای این پروژه پیش 

بینی آینده جمعیتی نیز شده است که نیاز آبی افق ۱۴۲۵ این شهرستان را هم پوشش خواهد داد.

خبر خوش معاون وزیر نفت: 

رینگ شرقی اتصال گاز کشور کامل می شود
معاون آبفا کشور:

طرح آبرسانی از چارک به بستک ۴۰ درصد 
پیشرفت فیزیکی دارد
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گزیده خبر

سیاهکلی:

 خیال مردم راحت، سیر نزولی 
قیمت خودرو ادامه خواهد داشت

یک عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی، تاکید کرد:  لطف 
الله سیاهکلی در گفت وگو با ایسنا، درباره وضعیت بازار خودرو، با بیان اینکه آنچه 
که در بازار خودرو اتفاق افتاده برای دوران قبل از وزارت آقای علی آبادی است، 
اظهار داشت: آنچه که ما از نظرات آقای علی آبادی دریافت کردیم این است که 
وی به تفکرات کمیســیون صنایع و مجلس کاملا اعتماد دارد و  مسیری که ما 
می رویم را وزیر قبول دارد. وزیر صمت نیز معتقد اســت که تنظیم بازار خودرو 
باید با واردات خودروهای خارجی نو و کارکرده صورت گیرد. وزیر نیز بر این باور 
اســت که باید قیمت خودروی داخلی واقعی شود.پ وی در ادامه با بیان اینکه 
مجلس نیز قانون واردات خودروهای کارکرده را به تصویب رساند، بیان کرد: بنده 
فکر می کنم با روی کار آمدن آقای علی آبادی آن تفکر در دولت که مقداری با 
واردات خودرو زاویه داشت مرتفع خواهد شد. پیش بینی بنده این است که تعرفه 
های در نظر گرفته شــده برای واردات خودروهای خارجی نیز اصلاح شود. اگر 
تعرفه های لحاظ شده اصلاح نشود، فلسفه لایحه دولت برای واردات خودروهای 
کارکرده زیر ســوال می رود. این عضو کمیســیون صنایع مجلس تصریح کرد: 
لایحه واردات خودروهای دســت دوم برای این به مجلس آمده تا دولت بتواند 
رقم قابل توجهی خودرو وارد کشور کند. اگر ما تعرفه را بالا ببریم بازهم میزان 
واردات خودرو پایین خواهد آمد ولی با اصلاح تعرفه های پیش بینی شده ما می 
توانیم امیدوار شــویم که در طول یکسال چند صد هزار خودرو وارد کشور شده 
و بازار خودرو به تعادل برســد. نماینده مردم قزوین در مجلس شورای اسلامی، 
در ادامه تاکید کرد: منشاء تامین ارز برای واردات خودرو نباید برای دولت مهم 
باشد. ممکن است فردی در خارج از کشور ارز داشته باشد یا مردم در خانه های 
خود ارز داشته باشند، چرا ما باید برای واردات خودرو از ارز دولتی استفاده کنیم. 
دولت باید در بازار خودرو رقابت ایجاد کند. این رقابت باید در دو حوزه کیفیت 
و قیمت خودرو ایجاد شــود. دولت نباید تصنعی قیمــت خودرو را بالا ببرد. ما 
خودرو را به بورس بردیم و به صورت مصنوعی خودرو ۷۰۰ میلیون تومانی را به 
۳ میلیارد تومان رســاندیم. وی افزود: مردم باید بدانند با فرمولی که در مجلس 
با تصویب قانون ســاماندهی بازار خودرو به تصویب رسید و لایحه ای که دولت 
برای اصلاح و تکمیل این قانون به مجلس فرســتاده است، قیمت خودرو سیر 
نزولی خواهد داشــت و از نظر کیفیت سیر صعودی خواهد داشت. خیال مردم 
راحت باشــد که قیمت خودرو کاهش پیدا کرده و به قیمت واقعی خود خواهد 
رســید نه قیمت کاذب بازار و قیمتی که دلال ها تعیین کرده اند. سیاهکلی در 
پایان خاطرنشان کرد: از نظر بنده تعرفه واردات خودرو باید به صورت پلکانی و 
متناســب با مصرف بنزین خودرو تعریف شود. مردم عادی نباید خودرو را گران 
بخرنــد. حتما قیمت ها در بازار خودرو کاهش پیدا خواهد کرد مگر آنکه دولت 

قانون مصوب مجلس را اجرایی نکند که نمی تواند.

تاثیر کاهش نرخ ارز بر بازار 
لوازم خانگی

رئیس اتحادیه فروشــندگان لوازم خانگی گفت که کاهش نرخ ارز روی قیمت 
لوازم خانگی قاچاق اثر داشــته، اما در مورد کالاهای داخلی، با توجه به زمان بر 
بودن تخصیص و تامین ارز، کاهش نرخ ارز باید چند ماهه باشد تا روی قیمت ها 
اثر بگذارد. اکبر پازوکی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه معمولاً تامین ارز تولید 
کنندگان حدود دو ماه طول می کشد، اظهار کرد: بنابراین کاهش یا تعدیل نرخ 
ارز باید حداقل چند ماه طول بکشــد تا تاثیر خود را بر بازار لوازم خانگی نشان 
دهد. اما این موضوع روی قیمــت کالای قاچاق )با توجه به ممنوعیت واردات، 
عمده کالاهای خارجی موجود در بازار قاچاق هســتند( اثر داشــته است. وی 
افزود: پیش تر هم به این نکته اشاره کرده بودیم که اگر قیمت ارز حداقل شش 
مــاه ثابت بماند، می توانیم از تولیدکننده بخواهیم قیمت خود را ثابت نگه دارد. 
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی با بیان اینکه بازار لوازم خانگی همچنان 
در رکود اســت و تغییرات نرخ ارز هم تاثیری بر آن نداشته است، تصریح کرد: 
شرکت ها از ســال گذشته از سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
درخواســت افزایش قیمت کرده اند، اما هنوز در ســامانه ۱۲۴ قیمت ها تغییر 
نکرده که یعنی مجوزی صادر نشده اســت. وی با بیان اینکه واحدهای صنفی 
زمانی می توانند افزایش قیمت را قبول کنند که با مجوز باشــد، در سامانه ۱۲۴ 
اعلام شــده باشد و لیست سه ستونه قیمت ها برای فروشندگان مشخص باشد، 
گفت: در مجموع تغییر قیمت ها به فروشندگان ربطی ندارد. پازوکی در پاسخ به 
سوالی درباره تغییر کد محصولات برای افزایش قیمت نیز گفت: باید برای چنین 
صحبت هایی سند داشت. اما به طور کلی سازمان حمایت تایید کننده این مسائل 
اســت که آیا محصولی واقعا تغییر کرده و ارتقا داشــته و این موضوع در حیطه 

اختیارات فروشندگان نیست.

۵۷ هزار هکتار از اراضی 
لرستان مجهز به سیستم 

آبیاری نوین هستند

ایسنا/لرستان رئیس سازمان جهاد کشاورزی لرستان از سهم 
۸ میلیارد تومانی این ســازمان در اجرای طرح آبیاری بارانی 
در ۲۲۰ هکتار از اراضی ازنا خبر داد. ســید عماد شــاهرخی 
امروز یکم تیرماه در حاشیه بهره برداری از طرح ۲۰۰ هکتاری 
آبیاری بارانی اراضی کشاورزی روستای اشرف آباد شهرستان 
ازنا در جمع خبرنگاران، اظهار کرد: یکی از برنامه های اصلی 
ســازمان جهاد کشاورزی لرستان صرفه جویی در مصرف آب 
اســت، در این زمینه اجرای طرح های نوین آبیاری بســیار 
ضروری اســت. وی با اشاره به اینکه در آبیاری با تیپ شاهد 
صرفه جویی پنج برابری در مصرف آب هستیم، تصریح کرد: 
علاوه بر این عملکرد محصول در واحد سطح سه برابر افزایش 
پیدا می کند. رئیس سازمان جهادکشاورزی لرستان بیان کرد: 
به عنوان نمونه در هر مترمربع دویســت گرم لوبیا برداشــت 
می شــود، اما در صورت آبیاری با تیپ این رقم به ۶۰۰ گرم 
می رسد. شاهرخی با تأکید بر اینکه جهت گیری ما در سازمان 
جهاد کشاورزی آبیاری نوین است، افزود: از ۱۸۵ هزار هکتار 
اراضی آبی اســتان ۵۷ هزار هکتار مجهز به سیستم آبیاری 
نوین بوده که ۵۱ هزار آبیاری بارانی و شش هزار هکتار تیپ 
است. وی با اشاره به افتتاح طرح آبیاری بارانی در ۲۲۰ هکتار 
از اراضی شهرستان ازنا که امروز به صورت وبیناری انجام شد، 
بیان کرد: این طرح با مشــارکت ۸ میلیارد تومانی ســازمان 
جهاد کشاورزی و مشارکت ۸ میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومانی 
بنیاد برکت انجام شد. رئیس سازمان جهاد کشاورزی لرستان 
خاطرنشان کرد: اجرای آبیاری نوین در اراضی کشاورزی نقش 
مهمی هــم در کاهش تنش آبی و هــم افزایش عملکرد در 

سطح را دارد.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اردبیل:

دولت هیچ برنامه ای برای قطع یارانه ندارد
اردبیل- مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اردبیل گفت: 
دولت ســیزدهم هیچ برنامه ای برای قطــع یارانه ندارد بلکه در 
حمایت از اقشــار نیازمند رقم یارانه را تا ۲۰ درصد افزایش داده 
است. به گزارش خبرنگار مهر، بهروز رحیم زاده عصر چهارشنبه 
در نشست مشــترک با مدیران سازمان صنعت، معدن و تجارت 
بــرای هماهنگی بیشــتر در اجــرای طرح خریــد الکترونیکی 
یارانه بگیران اظهار کرد: یک هزار و ۵۰۰ فروشــگاه در اســتان 
اردبیل مجهز به ســامانه خرید الکترونیکی با کارت یارانه شــده 
که سرپرســتان خانوارها می توانند با مراجعه به این فروشگاه ها 
خرید خــود را انجام دهند. وی تصریح کرد: در حال حاضر برای 
ماه آینده کارت یارانه تمامی سرپرســتان خانوارها شارژ شده و 
می توانند به ازای ۸۰ درصد خرید کالا از ۲۰ درصد افزایش یارانه 
استفاده کنند. مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اردبیل 
گفت: شــرط بهره مندی از افزایش ۲۰ درصدی یارانه، خرید کالا 
از فروشگاه های تعیین شده تا سقف ۸۰ درصد است که در استان 
اردبیل آرام آرام شاهد اســتقبال خانواده ها از این طرح هستیم. 
رحیــم زاده افزود: این خرید و اســتفاده از مبلغ یارانه شــرایط 
اختیاری دارد ولی برای دهک های اول تا ســوم در کنار پرداخت 
۴۰ هزار تومــان یارانه، با خرید ۸۰ درصد این مبلغ می توانند از 

۲۰ درصد افزایش یارانه نیز به ســرعت اســتفاده کنند. وی در 
بخش دیگری از سخنان خود خاطرنشان کرد: ۲۰ درصد افزایش 
یارانه برای اقشار نیازمند شارژ شده و در روزهای اخیر می توانند 
خرید خود را انجام دهند. رحیم زاده با بیان اینکه شرایط خوبی 
با همکاری ســازمان صنعت، معدن و تجارت در اجرای این طرح 
فراهم شده است، اضافه کرد: نظارت ها به حدی است تا خانوارها 
بتوانند کالاهای اساسی خود را از طریق فروشگاه های تعیین شده 
در شــهرها و روستاها تهیه کنند. وی به شایعات منتشر شده در 
مورد قطع یارانه اشاره کرد و ادامه داد: دولت هیچ برنامه ای برای 
قطــع یارانه ندارد و در این زمینه بارهــا اعلام کرده که تصمیم 
گیری های جدید از طریق رسانه های معتبر در اختیار عموم مردم 
قرار می گیرد. رحیم زاده نگرانی برخی از صاحبان فروشگاه ها را در 
اتصال به این شبکه و تشدید مالیات یادآور شد و بیان کرد: خرید 
و فروش خانوارهای دارای کارت یارانه از این فروشگاه ها نمی تواند 
به افزایش پرداختی مالیات آنها منجر شود. مدیرکل تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی استان اردبیل گفت: نباید به شایعات منتشر شده 
در ابعاد مختلف بها بدهیم بلکه ضروری است با اطلاع رسانی های 
به موقع آحاد جامعه را ترغیب و تشویق به خرید کالا و بهره مندی 

از افزایش ۲۰ درصد یارانه بکنیم.

عضــو اتــاق بازرگانــی تهــران می گوید که 
کشــاورزی ایران برای حفــظ عملکرد فعلی 
خود و حضــور در بازارهای مختلــف، باید از 
برخی چالش ها عبور کند. به گزارش ایســنا، 
داود رنگی، عضو هیات نمایندگان اتاق تهران 
و عضو هیات مدیره اتحادیه واردکنندگان دام 
و طیور ایران، با اشاره به اهداف و برنامه هایی 
که در جلســه رای اعتماد مطرح شد، افزود: 
خودکفایــی در تولید غذا بــه تنهایی و با این 
روش هــا و سیاســت ها ممکن نمی شــود و 
مساله این است که در این سال ها الفبای کار 
کشاورزی فراموش شده اســت. او با اشاره به 
اینکه، مسایل سهل و ممتنعی وجود دارد که 
باید اصلاح شود تا بخش کشاورزی در مسیر 
رشد قرار گیرد، توضیح داد: مساله مهم، کمبود 

آب بوده و کشور علاوه بر خشکسالی با کاهش 
سطح سفره های آب زیرزمینی نیز مواجه است. 
در شرایطی که سوخت و برق ارزان است، افراد 
به راحتــی یک پمپ آب خریــداری کرده و 
منابع آبــی را به تاراج می برند و تبعات آن در  
بی آبی، کاهش منابع زیرزمینی و فرونشســت 
زمین بروز می کند. وی قیمت گذاری دستوری 

در بخش کشــاورزی را به عنوان یکی دیگر از 
چالش های فعالان این بخش برشمرد و گفت: 
آنچه به عنوان قیمت گذاری دستوری شاهدیم 
به مانعی در برابر توســعه بخش کشــاورزی 
و البته ســایر بخش ها تبدیل شــده اســت. 
نرخ گذاری دولتی روی کالاهــا اعم از گندم، 
مرغ و شــیر به سمت و سویی پیش رفته که 

برای تولیدکننــده رضاتبخش نبوده و همین 
مســاله الگوی تولید را تحــت تاثیر قرار داده 
است. در واقع قیمت ها، بخش کشاورزی را از 
جذابیت خالی کرده و ســرمایه گذاری در این 
بخش با کاهش چشمگیری مواجه شده است. 
به تعبیر دیگر، افراد نخبه و خبره و سرمایه های 
بزرگ به جز برخی استثنائات، وارد این بخش 
نمی شــوند. این عضو هیــات نمایندگان اتاق 
تهران افزود: دانش در بخش کشاورزی ضعیف 
بوده و همچنین خرد شــدن زمین ها، عارضه 
بسیار بزرگ دیگری است که مانع خودکفایی 
می شــود. بنابراین تا زمانی که این مســایل 
اساسی برطرف نشــود، نمی توان به رونق این 

بخش امید چندانی داشت.

گام های دولت برای 
سیراب شدن روستاها

یکی از برنامه های دولت ســیزدهم از ابتدای شروع به کار آبرسانی به 
۱۰ هزار روســتای کشــور بود که تا کنون این طرح با سرعت خوبی 
پیش رفته و آب به ۲۵۰۰ روســتا رسیده اســت. به گزارش ایسنا، با 
شروع دولت سیزدهم  با هدف آبرسانی به روستاهایی که یا فاقد آب 
سالم بهداشــتی و یا نیازمند بازنگری در تأسیسات آبرسانی هستند، 

طرحی به وسعت روســتاهای ایران برای رفع تشنگی آن ها با عنوان 
طرح جهاد آبرسانی تدوین و اجرا شده که پیش بینی می شود تا پایان 
دولت سیزدهم شاخص برخورداری از آب شرب روستایی به ۸۰ درصد 
برســد. باتوجه به اهمیت موضوع آبرسانی این طرح تبدیل به شورای 
جهاد آبرســانی روستایی شده  است. ویژگی خاص این شورا آن است 
که علاوه بر دســت اندرکاران بخش دولــت، از توان نیروهای جهادی 
و ایران هم برای ایجاد تحول در امر آبرســانی به روســتاها و مناطق 
محروم هم بهره برده شود. طرح جهادی آبرسانی به ۱۰ هزار روستای 
کشــور یک ابر پروژه محسوب می شود که پیش از این سابقه نداشته 
و توسط دولت ســیزدهم در حال اجرا است، اجرای این ابرپروژه ۳۰ 

هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد،   یک میلیون خانوار و ۴ میلیون 
نفر جمعیت تحت پوشــش این ابرپروژه قرار خواهند گرفت و حدود 
۱۴ هزار و ۶۰۰ کیلومتر خط انتقال و ۱۴ هزار و ۷۰۰ کیلومتر شبکه 
با حفر ۷۰۰ حلقه چاه انجام می شــود. در این اقدام قرار بود بیش از 
۷۰۰۰ پروژه توسط قرارگاه انجام شود که ۲۰۰۰ روستا به آن اضافه 
شد واز آن با عنوان طرح جهادی آبرسانی به ۱۰ هزار روستا در کشور 
یاد می شــود، با اجرای این پروژه ۱۰ هزار و ۶۰۰ لیتر برثانیه آب در 
روستاهای مورد نظر تولید می شود. همچنین ۷۰۰ پیمانکار در آن ها 
فعال بوده و ۵۰۰ هزار تن مصالح مصرف خواهد شد. میثم جعفرزاده 
رئیس مرکز جهاد آبرســانی در همین رابطه به ایسنا گفت: از ابتدای 

دولت ســیزدهم که بحث جهاد آبرسانی راه افتاد مشکل آب نزدیک 
به ۲۵۰۰ روســتا به لحاظ کمی و کیفی برطرف شد، نکته اصلی این 
است که هم از محل اعتبارات محرومیت زدایی، ملی و استانی و هم از 
محل مجمع خیرین که اخیرا نیز بسیار قوت گرفته این کار انجام شده 
است. وی با بیان اینکه در برنامه اول آبرسانی به حدود ۷۱۳۸ روستا 
در برنامه قرار گرفته، ۴۰ درصد پیشرفت کشوری پروژه محقق شده و 
اکنون تمرکز روی استان های خاص به خصوص سیستان و بلوچستان 
اســت. این استان ۱۷۵۱ روستا را در برنامه دارد و بیش از ۲۰ درصد 
پروژه در استان سیستان و بلوچســتان تعریف شده، به خصوص در 

شمال سیستان اقداماتی در حال انجام است.

عضو اتاق بازرگانی تهران مطرح کرد

پنج چالش کشاورزی ایران در سال های پیش رو

بنابر گزارش های منتشر شده از ابتدای سال ۱۳۹۰تا ۱۴۰۱، طی مدت ۱۲ سال حدود ۱۲ میلیون خودرو در کشور تولید شده 
است. به گزارش ایسنا، بر اساس آمارهایی که اخیرا دولت منتشر کرده است میزان تولید خودرو در سال ۱۴۰۲، یک میلیون و 
۷۰۰ هزار دستگاه برآورد می شود. همچنین بر اساس این گزارش میزان تولید خودرو در سال ۱۴۰۱ یک میلیون و ۳۴۸ هزار 
دستگاه، در سال ۱۴۰۰، ۷۶۴ هزار دستگاه خودرو کامل و ۲۰۰ دستگاه ناقص )مجموعا ۹۶۴ دستگاه(، در سال۱۳۹۹، ۷۴۲ هزار 
دستگاه خودرو کامل و۲۵۰ دستگاه خودرو ناقص )در مجموع ۹۹۲ دستگاه(، در سال ۱۳۹۸، ۵۸۲ هزار دستگاه خودرو کامل و۲۵۰ دستگاه خودرو ناقص )در مجموع 
۸۳۲ دستگاه(،  درسال ۱۳۹۷، ۷۵۶ هزار دستگاه خودرو کامل و ۲۰۰ هزار دستگاه خودرو ناقص )در مجموع ۹۵۶ هزار دستگاه(، در سال ۱۳۹۶ یک میلیون و ۵۳۵ 
هزار دستگاه، در سال ۱۳۹۵ یک میلیون و ۳۵۰ هزار دستگاه، در سال ۱۳۹۴، ۹۷۹ هزار دستگاه، در سال ۱۳۹۳ یک میلیون و ۱۳۱ هزار دستگاه، در سال ۱۳۹۲، 
۷۳۷ هزار دســتگاه، در ســال ۱۳۹۱، ۹۲۲ هزار دستگاه و در سال ۱۳۹۰ یک میلیون و ۶۵۲ هزار دستگاه خودرو در کشور تولید شده است. بر اساس این آمارها در 
بازه سال ۱۳۹۷ تا ۱۴۰۰ میانگین این چهار سال ۲۲۵ دستگاه سالانه خودرو ناقص تولید شده است اما تا پیش از سال ۱۳۹۷ و از سال ۱۴۰۱ )از خرداد ماه به بعد( 

خودروها به صورت کامل و عبور مستقیم تولید شده اند.

ایسنا/بوشــهر رئیس اداره بندر و دریانوردی دیرّ گفت: ۲۷۰۰ راس دام زنده در قالب پنج شــناور از این بندر به مقصد 
کشور امارات ترانزیت شد. راحله پورمحمد جمعه ۲ تیر در جمع خبرنگاران اظهار کرد: ۲۷۰۰ راس دام یاد شده پس 
از طی مراحل اداری موردنیاز از گرجســتان به مقصد امارات ترانزیت شده است. وی بیان کرد: در فروردین امسال نیز 
محموله حاوی ۱۲۰۰ راس دام زام زنده، از دیر به مقصد دوبی ترانزیت شد. رئیس اداره بندر و دریانوردی دیرّ تصریح 
کرد: این بندر با رویه ترانزیت در چند ماه اخیر مبدا ترانزیت به کشورهای مختلفی به ویژه کشورهای حوزه خلیج فارس 
شده است. پورمحمد ادامه داد: براساس آمار در دو ماهه ابتدایی امسال میزان ترانزیت از بندر دیرّ با رشد ۱۰۰ درصدی 
مواجه شده است. وی یادآور شد: بندر دیرّ در چند سال اخیر به عنوان یکی از کانون های صادراتی کشور نقش آفرین 
شده است که به تناسب این نقش آفرینی توسعه زیرساختی این بندر مورد توجه ویژه قرار گرفته است. رئیس اداره بندر 
و دریانوردی دیرّ اظهار کرد: در بندر دیر اکنون احداث چهار پست اسکله رمپ در حال اجرا است که پیش بینی شده دو 

پست آن در هفته دولت امسال بهره برداری شود.

رئیس اداره بندر و دریانوردی شهرستان خبر داد:رکوردشکنی تولید خودرو در سال ۱۴۰۲

ترانزیت ۲۷۰۰ راس دام از دیرّ به امارات
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گزیده خبر

خرمی شاد به مناسبت شروع دهه تولید و تجارت خبر داد:
اقدامات ویژه ایمیدرو برای راه اندازی پروژه های 

معدن و صنایع معدنی 
رئیس هیات عامل ایمیدرو اقدامات ویژه این سازمان برای راه اندازی پروژه 
ها و شــروع عملیات اجرایی طرح ها را اعلام کرد. به گزارش روابط عمومی 
ایمیدرو، امیر خرمی شــاد به مناسبت دهه تولید و تجارت با اشاره به طرح 
های بزرگی که در سال جاری تکمیل می شوند، اظهار داشت: تکمیل 3 طرح 
فولادسازی در سال 1402 شامل تولید نخستین ذوب فولاد سفیددشت، نی 
ریز و قائنات در شــمار برنامه های ویژه امسال قرار دارد.وی ادامه داد: بهره 
برداری از بزرگترین پروژه جذب سرمایه گذار در معدن مهدی آباد با تکمیل 
و راه اندازی پروژه 200هزار تنی تولید کنسانتره روی این معدن صورت می 
گیرد. به گفته وی، مهدی آباد سه پروژه احداث کارخانه در پیش رو دارد که 
واحد نخست امسال وارد مدار تولید می شود.خرمی شاد همچنین خبر داد: 
عملیات اجرایی دو طرح فولادی خاص )SBQ( و فعال شــدن طرح پروده 4 

زغالسنگ طبس در شمار اقدامات ویژه این سازمان قرار دارد.
رئیس هیات عامل ایمیدرو در بخش دیگری از سخنانش اظهار داشت: این 
ســازمان در سال گذشته 520 میلیون دلار طرح تکمیل و آماده راه اندازی 

کرد.

بازدید صمیمانه اسحاق جهانگیری از مرکز 
نگهداری و توانبخشی معلولین  شهید فیاض بخش 

کرمان 
اسحاق جهانگیری به همراه برادران خود ابراهیم و مهدی از مرکز نگهداری و توانبخشی 
معلولین ذهنی و جســمی شهید فیاض بخش کرمان در فضای صمیمانه بازدید کردند.  
این بازدید در حاشیه مراسم ترحیم  مرحومه حاجیه خانم فاطمه بهرامی مادر شهیدان 
جهانگیری انجام شد.اســحاق جهانگیری معاون اول دولــت یازدهم و دوازدهم ، مهدی 
جهانگیــری رییس گروه مالی گردشــگری و ابراهیم جهانگیری قائــم مقام گروه مالی 
گردشگری به همراه مدیرعامل بنیاد نیکوکاری یاس در این بازدید حضور داشتند.اسحاق 
جهانگیری در این بازدید ضمن تقدیر و تشکر از کارکنان مرکز توانبخشی شهید فیاض 
بخش که با حمایت گروه مالی گردشــگری اداره می شود ، گفت: حرکت در راه خدمات 
رســانی به ایتام که همواره مورد تاکید قرآن کریم است، بدون درنظر گرفتن حواشی آن 
پسندیده است.وی افزود: حمایت از این مجموعه ها در سراسر کشور نماد  واقعی باقیات 
صالحات اســت و دولت ها می توانند مســیر فعالیت در این زمینه ها را هموارتر سازند.

مرکز نگهداری و توانبخشــی معلولین ذهنی و جسمی شهید فیاض بخش کرمان دارای 
85 معلول ذهنی تخت گرا )روی تخت( اســت و 35 نفــر نیز مراقبت از آنان را بر عهده 
دارند که اداره این مرکز از تیرماه 1400  به بنیاد نیکوکاری یاس وابســته به گروه مالی 
گردشگری محول شده است.بنیاد نیکوکاری یاس پیش از این نیز مسئولیت مرکز شماره 
یک بهزیستی در جنوب کرمان با داشتن 90 معلول ذهنی را از چند سال پیش تاکنون بر 
عهده دارد.بنیاد نیکوکاری یاس همچنین در جوار مرکز شماره یک بهزیستی، مسئولیت 
مرکز کلینیک ارتوپد فنی که به طور عمده ســاخت کفش، زانوبند و کمربند طبی برای 
معلولان را در یک کارگاه فعال انجام می دهد، عهده دار است.این گزارش حاکی است: مرکز 
نگهداری و توانبخشــی معلولین ذهنی و جسمی شهید فیاض بخش کرمان در زمینی به 
مساحت 10 هکتار واقع شده که بخشی از عرصه آن به فعالیت های آموزشی، خدماتی و 

رفاهی اختصاص یافته و تقریبا نیمی از آن در اختیار این مرکز قرار دارد. 

»بازار سرمایه گذاران حرفه ای« به زودی فعال می شود
مدیرعامــل بورس تهــران گفت: با حمایت ســازمان 
بــورس، بــه زودی بــازاری تحــت عنــوان »بــازار 
ســرمایه گذاران حرفه ای« فعال می شــود. به گزارش 
ایبِنــا، مدیرعامــل بورس تهــران گفــت: در »بازار 
ســرمایه گذاران حرفــه ای«، بــورس تهــران پذیرای 
پروژه های بزرگ و متوســط با استاندارد های حرفه ای 
حسابداری خواهد بود. »محمود گودرزی« در همایش 
تامین مالی طرح های اقتصادی و سرمایه گذاری استان 
یزد اعلام کرد: هم اکنون استان یزد با 180 همت در 
تولید ناخالص ملی )GDP( نقش دارد و با جمعیت یک 
میلیــون و 300هزار نفری که دارد بالای 90 درصد از 
مردم با ســواد هستند و این مایه مباهات استان است. 
وی اظهار داشت: بیش از نیمی از صنایع معدنی کشور 
در یزد اســت و بــه عنوان نمونــه 25 درصد از تولید 
محصولات نســاجی و 15 درصــد از تولید محصولات 
فــولادی را به خود اختصاص داده اســت. گودرزی به 
شرکت های دانش بنیان استان یزد اشاره کرد و افزود: 
در این اســتان حدود 150 شرکت دانش بنیان وجود 

دارد و از این تعداد تقریبا 110 شــرکت تولید هستند 
و رویکرد توسعه استانی مبنی بر توجه به شرکت های 
حوزه دانش بنیان هوشــمندانه و درســت است و این 
موضوع هنوز جای رشــد بیشــتری دارد. مدیرعامل 
بورس تهران به توجه و فعالیت بورس تهران در استان 
یزد اشــاره کرد و اظهار داشــت: زمانی که یزد صاحب 
تالار منطقه ای شد، فعالیت خود را با ۶ کارگزار شروع 
کرد و هم اکنون تعداد کارگزاران فعال 35 کارگزاری 
است. همچنین رتبه پنجم کشوری در حوزه معاملات، 
متعلق به اســتان یزد اســت. وی تصریح کرد: از پاییز 
ســال گذشته ســفر های اســتانی را با کرمانشاه آغاز 
کردیم کــه فرآیند های تامین مالــی بیش از 3000 
میلیــارد تومانی بــرای یکی از مهمتریــن پروژه های 
اســتان به اتمام رسیده اســت. گودرزی خاطر نشان 
کرد: بورس تهران مشــتاق اســت بــا همکاری بخش 
خصوصی در اســتان یزد جهت توســعه سواد مالی و 

تامین مالی طرح های اقتصادی فعالیت کند.

محصولات و خدمات بانک سینا برای گروه های 
مشتریان، شخصی سازی می شود. 

بــه گــزارش روابط عمومی بانک ســینا، 
غلامرضا فتحعلی در جمع همکاران منطقه 
همدان و کردستان از تدوین نظام بازاریابی 
بانک خبر داد و اظهار داشت: بر اساس نظام 
بازاریابی، نوع ارائه خدمات و محصولات به 
گروه های هدف مشــخص خواهد شــد و 
با  متناســب  محصولات  شخصی ســازی 

نیازهای مشــتریان در دســتور کار قرار می گیرد. مدیرعامل بانک سینا به بیان ابعاد طرح 
راهبردی کسب وکار بانک سینا پرداخت و افزود: هدف از اجرای این طرح، تلاش در جهت 
افزایش سهم بازار، اصلاح ترکیب منابع و ارتقای جایگاه این بانک در نظام بانکی کشور است. 
وی گفت: با اجرای مطلوب طرح راهبردی کسب وکار، سودآوری این بانک شتاب می گیرد. 
فتحعلی ادامه داد: اســتراتژی اصلی این بانک سودآوری بیشتر و ایجاد ارزش افزوده برای 
ذینفعان است که با اجرای درست و بهینه طرح راهبردی کسب وکار، این امر شتاب می گیرد.

مدیرعامل بانک ســینا ضمن تبیین شــاخص های عملکردی این بانک در ســال گذشته، 
خاطر نشــان کرد: در سال گذشته سود تلفیقی بانک و شرکت های زیرمجموعه با رشد 30 
درصدی به بیش از 1۶ هزار و 300 میلیارد ریال رسید.فتحعلی با بیان این که توسعه خطوط 
کســب وکار و توســعه بانکداری دیجیتال، دو رویکرد اصلی بانک سینا در طرح راهبردی 
کســب وکار بانک اســت، افزود: در حوزه بانکداری دیجیتال، اپلیکیشن سیبانک با هدف 
ارائه خدمات متنوع بانکی از افتتاح حســاب تا دریافت تســهیلات به صورت غیرحضوری 
به بهره برداری رسیده اســت.وی مدیریت نقدینگی و عدم وجود ناترازی در این حوزه را از 
شــاخصه های ممتاز بانک سینا برشمرد و اظهار داشت: در سال جاری در حوزه های مالی، 

بازاریابی و کسب وکار، 2۶ سامانه جدید در بانک سینا به بهره برداری می رسد.

سید احسان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی کشورمان برای شرکت در جلسه سالانه صندوق اوپک وارد وین پایتخت 
اتریش شد و فردا در این اجلاس سخنرانی خواهد کرد. به گزارش ایلنا، سید احسان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی 
کشورمان برای شرکت در جلسه سالانه صندوق اوپک وارد وین پایتخت اتریش شد و فردا در این اجلاس سخنرانی خواهد 
کرد. دکتر مهدی طغیانی نماینده مجلس شورای اسلامی، فکری رییس سازمان سرمایه گذاری و روحانی سرپرست معاون 
سیاستگذاری اقتصادی وزیر اقتصاد را در این سفر همراهی می کنند. ارائه صورتهای مالی صندوق اوپک، انتخاب حسابرسان 
مســتقل،گزارش وضعیت صندوق مشترک برای تجارت،حسابداری منابع مالی صندوق اوپک، انتخاب رئیس و نائب رئیس 
شورای وزیران و … از جمله مباحث دستور کار این نشست است. صندوق توسعه بین المللی اوپک، اولین بار در سال 19۷۶ 
میلادی توسط کشــورهای عضو اوپک در جهت کمک به کشورهای درحال توسعه تشکیل شد و هزینه های این سازمان از 

سوی اعضای اوپک و سود حاصل از پروژه های مختلفی که در دست اجرا دارد، تأمین می شود.

بر اساس ابلاغیه وزارت صمت خرید و فروش طلا فقط با فاکتور قابل استعلام سامانه جامع تجارت باید انجام شود. به گزارش ایلنا، 
محمدمهدی برادران، معاون صنایع عمومی وزیر صمت با ارسال نامه ای خطاب به اتاق اصناف ایران موضوع خرید و فروش طلا با 
فاکتور قابل استعلام سامانه جامع تجارت را اعلام کرد. در این نامه آمده است: مطابق ماده ۶ دستورالعمل تبصره 4 الحاقی ماده 

18 قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز، »خریداران کالاهای موضوع قاچاق اعم از تاجران و تولیدکنندگان موظف هستند هنگام خرید این کالاها، از فروشنده صورت حساب 
)فاکتور( دریافت کنند.« از آنجا که ضوابط اختصاصی گروه کالایی فلزات گران بها و گوهرسنگ ها، اسناد فروش ثبت شده در سامانه جامع تجارت را به عنوان فاکتور 
مورد قبول ماده ۶ دســتورالعمل صدرالاشــاره در نظر گرفته است، ضروری است دستور فرمائید همه اصناف ذی مدخل در هنگام فروش کالا اعم از آب شده، سکه و 
مصنوعات طلا، نسبت به صدور فاکتور مورد اشاره در سامانه جامع تجارت و تحویل آن به مشتری اقدام کنند.لازم به ذکر است زیرساخت لازم در سامانه جامع تجارت 
پیاده سازی شده و فراگیری صدور فاکتور متحدالشکل می تواند از مشکلاتی نظیر صدور فاکتور غیرواقعی، محاسبه دستمزد، سود و مالیات بر ارزش افزوده بدون ضابطه 

توسط برخی سودجویان جلوگیری کند.

حضور وزیر اقتصاد در نشست سالانه صندوق اوپک 
در وین

خرید و فروش طلا فقط با فاکتور قابل استعلام 
سامانه جامع تجارت

                                     
آگهی دعوت مجمع عمومی عادی نوبت اول
شرکت تعاونی مسکن کارکنان شرکت همکار ماشین به شماره ثبت 

10۶5۷5 و شناسه ملی 1010150440۶

بدینوســیله از کلیــه اعضای محترم شــرکت تعاونی دعوت می شــود در 
مجمع عمومی عادی نوبت اول که راس ســاعت 1۶:00 روز شــنبه مورخ 
1402/04/31 در محــل تهــران واقع در مرزداران بزرگــراه یادگار امام  خ 

پژوهش  پ 8 ط 1 واحد 3   تشکیل می گردد حضور بهم رسانند.
ماده1: کاندیدای تصدی هیات مدیره و بازرســین بایســتی ظرف 5 )پنج( 
روز از انتشار آگهی نوبت اول جهت ثبت نام به دفتر شرکت تعاونی مراجعه 

نمایند.
ماده 2: در صورتیکه حضور عضوی در مجمع عمومی میسر نباشد می تواند 
حق حضور و اعمال رای از سوی خود را برای حضور و اعمال رای به نماینده 
تام الاختیار خود واگذار نماید. تعداد آراء وکالتی هر عضو حداکثر سه رای و 
هر شخص غیر عضو تنها یک رای خواهد بود لازم به ذکر است تائید نماینده 
تام الاختیار با بازرس و احدی از هیات مدیره تعاونی خواهد بود. بدین منظور 
عضو متقاضی اعطای نمایندگی باید حداکثر تا یک روز قبل از مجمع بهمراه 
نماینده خود و با در دســت داشتن مدرک موید عضویت در تعاونی و کارت 
شناسایی معتبر در محل دفتر شرکت تعاونی حاضر  تا پس از احراز هویت 
طرفین )عضویت متقاضی و اهلیت نماینده(، برگه نمایندگی مربوط توسط 
مقام مذکور تایید تا برگه ورود به مجمع عمومی برای نماینده صادر گردد. 

ضمنا یادآوری می شــود این مجمع با حضــور اکثریت اعضا ) نصف بعلاوه 
یکنفر از اعضاء( رســمیت می یابد و تصمیماتی که در آن اتخاذ می شــود 
برای کلیه اعضاء ) اعم از غائب و مخالف و حاضر ( نافذ و معتبر خواهد بود.

دستور جلسه:
1-استماع گزارش هیات مدیره و بازرس

2-طرح و تصویب صورت های مالی منتهی به 1401/12/29
3- انتخاب اعضای علی البدل هیات مدیره  

4-انتخاب بازرس اصلی و علی البدل
5- گزارش تغییرات اعضا و سرمایه

                                       هیات مدیره
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گزیده خبر

کشته و مجروح شدن ۵ شهروند سوری 
در حمله پهپادی تروریست ها در حماه

منابع خبری از کشــته و مجروح 
شدن پنج شهروند سوری ازجمله 
یــک زن و یک کــودک در حمله 
تروریســتی در حماه خبر دادند. 
به گزارش ایســنا، شــبکه خبری 
المیادین در این باره اعلام کرد که 

در حمله گروه های تروریستی مستقر در حومه شمالی و شمال غربی ادلب از 
طریق یک پهپاد که دو بمب بر روی محله های مسکونی در منطقه »صلحب« 
در حومه حماه پرتاب کرد، یک کودک و یک زن کشته و سه شهروند سوری 
زخمی شدند. جورج الوکیل، مدیر بیمارستان ملی »السقیلبیه« در این باره 
به خبرگزاری ســانا، گفت که این بیمارستان پذیرای پنج شهروند از جمله 
یک کودک بود که جان باخت و بقیه بر اثر اصابت ترکش در قســمت های 
مختلف بدنشان زخمی شدند. وی همچنین از کشته شدن یک زن خبر داد 
که بر اثر جراحات وارده جان خود را از دســت داد. گروه های تروریستی در 
شــهر ادلب و بخش هایی از حومه آن مستقر بوده و بیشتر آن ها وابسته به 
گروه »جبهه النصره« هستند که در فهرست تروریسم بین المللی قرار دارد. 
این گروه ها با راکت و پهپاد به مناطق امن در حومه حماه حمله می کنند و 
منجر به کشته و زخمی شدن غیرنظامیان و خسارات مادی به اموال عمومی 

و خصوصی می شوند.

میانجی گری اسرائیل بین روسیه و اوکرایناظهارات نتانیاهو درباره، 
نتانیاهو اظهار کرد: روابط ما با ایالات متحده ناگسستنی است؛ 
اما این به معنای عدم وجود اختلاف نیست. به گزارش ایسنا، به 
نقل از النشره، بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر رژیم صهیونیستی 
خاطرنشان کرد که "سوال در مورد عدم سفرم به واشنگتن باید 
از رئیس جمهور جو بایدن پرســیده شود؛ اما این مساله مانع 
از تماس و همکاری نزدیک بین دو طرف نشــده اســت." وی 
خاطرنشــان کرد: اسرائیل آزادی دفاع از خود را حفظ می کند، 
چه ایران و آمریکا به توافق برســند یا نرســند. نتانیاهو گفت: 
»وضعیت اســرائیل در رابطه با اوکراین با وضعیت کشورهای 
غربی متفاوت است، زیرا ما در سوریه با روسیه مرز داریم«. وی 
تصریح کرد: حفظ آزادی پرواز بر فراز سوریه برای جلوگیری از 
موضع گیری ایران در مرزهای شمالی ما مهم است. اکثر شرکای 
غربی موضع اســرائیل را درک می کنند. نخست وزیر اسرائیل، 
گفت که دولتش ممکن اســت به عنوان میانجی بین روســیه 
و اوکراین برای حل مناقشــه عمل کند. نتانیاهو روز پنج شنبه 
به روزنامه اورشــلیم پســت گفت: »بالطبع، ما با فاجعه ای که 
در اوکرایــن روی می دهد و تلفات جانی همدردی می کنیم. ما 
دوست داریم این اتفاق پایان یابد.« وی ادامه داد: فکر می کنم 
ما در شــرایط خاصی قرار داریم که در آینده ممکن است ما را 

قادر سازد تا این درگیری پایان یابد. من به این نتیجه نرسیده ام 
که این اتفاق حتما رخ دهد، ممکن است یک سناریوی فرضی 
باشد؛ اما ممکن است اتفاق بیفتد. نتانیاهو افزود: "بنابراین، من 
فکر می کنم کــه موضع متعادلی که ما اتخاذ می کنیم صحیح 
باشد. در روابط بین الملل باید احتیاط زیادی نشان داد. تسلیت 
)بــه اوکراین( و کمک در زمینه دفاع غیرنظامی وجود دارد. اما 
فکر می کنم ما باید بســیار مراقب باشــیم و نباید از حد پا را 
فراتر بگذاریم و مردم از این موضوع آگاه هســتند." همچنین 
خبرگزاری فلســطینی معا به نقل از بنیامین نتانیاهو گزارش 
داد: ما دشــمنان خود را غافلگیر می کنیــم، این کار را در غزه 
انجام دادیــم و آن را در جنین نیز تکــرار کردیم. نتانیاهو در 
ویدئویی مدعی شــد: گروهی که با پهپاد هــدف قرار گرفت، 
منهدم شــد. این گروه چندین عملیات انجام داد و در شــرف 
انجام عملیات  بیشــتری بود. این اظهارات نتانیاهو اشاره دارد 
به حمله پهپادی عصر چهارشنبه به خودرویی در نزدیکی شهر 
الجلمه در شــمال جنین انجام و منجر به شهادت سه شهروند 
فلسطینی شد، ارتش اســرائیل ادعا کرد که یک گروه متعلق 
به مقاومت فلســطین را در نزدیکی جنین را در ایست بازرسی 

الجلمه هدف قرار داده است.

رئیس شورای عالی سیاسی یمن در سخنانی به ائتلاف متجاوز عربی به سرکردگی عربستان سعودی و امارات نسبت به از دست 
دادن فرصت ها برای خروج از باتلاق جنگ یمن هشــدار داد. به گزارش ایســنا، به نقل از شبکه المسیره، مهدی المشاط، رئیس 
شورای عالی سیاسی یمن اظهار کرد: سلاح های منحصر به فردی که وارد نبرد بعدی می شود و در روزهای آینده از آنها رونمایی 
خواهد شد، دشمن را ناگزیر به توقف توطئه های خود می کند. المشاط تاکید کرد: ما در مرحله معلق میان صلح و جنگ هستیم.

وی با اشاره به اینکه »برای رسیدن به آزادی و استقلال به مسیر خود و پایداری ادامه می دهیم«، خاطرنشان کرد: زمانی که دشمن بداند آمادگی ما بالاست، منصرف 
می شود و اگر بخواهد جنایتی انجام دهد، در این صورت با یک فاجعه مواجه خواهد شد. المشاط افزود: همه تدابیری که دشمن تحمیل می کند، هدف آن چند برابر 
کردن درد و رنج ملت یمن است و می خواهد جامعه را تحریک کند و ما به دشمن هشدار می دهیم که اگر بر لجاجت خود پافشاری کند، فرصت ها را هدر می دهد. 
وی تصریح کرد: آنچه امروز به دشمن ارائه می شود فردا به آن داده نخواهد شد و می داند که چقدر ضرر کرده و چقدر ضرر خواهد کرد. این مقام یمنی ادامه داد: ما با 
همان سرعت، روحیه و مسؤولیت پذیری تا رسیدن به آزادی، استقلال و حاکمیت کامل کشورمان به این مسیر و پایداری ادامه خواهیم داد. المشاط همچنین تاکید 
کرد: توطئه های دشمنان هر روز آشکار می شود و آگاهی ملت ما به منزله صخره ای است که توطئه های دشمنان شامل جنگ نرم و جنگ سرد به آن برخورد خواهد 

کرد و ناکام خواهد ماند.

سازمان ملل متحد اعلام کرد که پ.ک.ک و گروه های وابسته به آن در سال ۲۰۲۲ بیش از هزار و ۲۷۰ کودک را در سوریه به 
خدمت گرفته اند. به گزارش ایسنا، میدل ایست نیوز به نقل از آناتولی گزارش داد، گزارش سالانه سازمان ملل متحد در مورد 

کودکان و درگیری های مسلحانه می گوید که بیش از ۲ هزار و ۴۰۷ نقض جدی حقوق کودکان در سوریه در سال ۲۰۲۲ شناسایی شده است. این گزارش می افزاید که 
۶۳۷ کودک توسط پ.ک.ک و ۶۳۳ کودک دیگر توسط گروه های متحد آن از جمله یگان های مدافع خلق جذب شدند. آنتونیو گوترش، دبیرکل سازمان ملل متحد، 
در این گزارش نگرانی خود را از جذب کودکان توسط سازمان های تروریستی در سوریه ابراز کرد. گوترش خواستار رهایی تمام کودکان از تشکیلات نظامی سازمان های 
تروریستی و پایان دادن به عضوگیری و استفاده از آنها شد. درباره اسرائیل ، گوترس مدعی شد: "من متوجه کاهش قابل توجهی در تعداد کودکان کشته شده توسط 
نیروهای اسرائیلی، از جمله در حملات هوایی شده ام." وی افزود: با این وجود، من هنوز نسبت به تعداد کودکانی که توسط نیروهای اسرائیلی کشته  شده اند، بسیار 
نگران هستم. گزارش سالانه گوترس به شورای امنیت در زمینه کودکان و درگیری های مسلحانه، شامل ۱۵ کشور و در خصوص جنایت هایی از قبیل کشتن ، تجاوز 

جنسی، آدم ربایی و به خدمت گرفتن کودکان و همچنین محروم کردن آنها از کمک ها و هدف قرار دادن مدارس و بیمارستان ها است."

در گزارش سالانه به شورای امنیتالمشاط: سلاح های منحصر به فردی وارد نبرد می شود

سازمان ملل: پ.ک.ک صدها کودک را در سوریه 
به خدمت گرفته است
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»ســنادره« یکی از گورستان های تاریخی اســتان سمنان است که با 
قدمتــی از دوران قاجار در خیابان حکیم الهی، جنب بقعه پیر علمدار، 
خیابان سنادره قرار گرفته است. این گورستان مانند تمام گورستان های 
تاریخی ویژگی های خاص و منحصر به فردی دارد. هانی رســتگاران ـ 
پژوهشگر میراث فرهنگی و ثبت آثار ملی ـ درباره این قبرستان تاریخی 
به ایسنا گفت: گورستان سنادره سمنان با توجه به تنوعی که در سنگ ها 
و علامت ها دارد، نشــان دهنده تحول مصالح و تغییر عناصر ذکرشــده 
در ســاخت قبرها در طول سالیان در شــهر سمنان است. ابتدا خشت 
و آجرچین، قراردادن یک کاشــی رنگی کوچک بین آجرچینی، سنگ 
کوچک و تراشیدن اســم و موارد دیگر، سنگ های تمام و سنگ مرمر، 
از ابتدای دفن در ســنادره تا آخرین سال ها، قابل توجه است. او افزود: 
پژوهش های مردم شناســی و جامعه شناسی و تاریخی نیز در گورستان 
ســنادره قابل انجام اســت. شــناخت تفاوت بین قبر مردان و زنان در 
ســمنان، علامت گذاری با تک کاشی های فیروزه ای یا حتی کاشی های 
مشــابه با کاشی های ارگ سمنان و مسجد امام سمنان روی قبرها نیز 
قابل بررسی است. انواع نوشتار، مواردی که درباره متوفی ذکر می شده 
است، ارزشــی تاریخی دارد. در دوره هایی تنها نام و تاریخ تولد و فوت، 
گاه نســبت های فامیلی همچون پدر متوفی و نام همســر متوفی زن، 
دعاها، اشعار و... عنوان شده است؛ چنین تنوعی در مجموعه »گورستان 
ســنادره« وجود دارد. این پژوهشــگر ادامــه داد: در این گورســتان 
علامت های خشت و کاشی و سنگ قبرها در دوره های متفاوت، یا جنس 
ســنگ و نوع تراشکاری و تزئینات و اشعار و متن های مذهبی، متنوع و 
قابل مطالعه اســت. ساخت قبرهای خشتی و آجری برای زنان و مردان 
)قبر مردان یک پله بلندتر از قبر زنان ساخته شده و پیش از اضافه شدن 
نام و تاریخ فوت روی قبرها از ظاهر ســاخت قبر، مرد بودن یا زن بودن 
متوفی قابل تشــخیص است( متفاوت بوده است.  این پژوهشگر میراث 
فرهنگی همچنین اظهار کرد: دو آب انبار وقف عام با ارزش تاریخی در 
گورســتان سنادره وجود دارد که یکی از آن ها به شماره ثبت ۵۸۲۸ در 
تاریخ ۳/۲۵/ ۱۳۸۱ در فهرســت آثار ملی ثبت شده است.  رستگاران 
گفت: وجود بناهایی با کاربری سایه بان و غسالخانه، بناهایی با کاربری 
مطالعه نشده )احتمالا کوره( با نوعی از طاق های با ارزش معماری، یک 
حفره عمیق که حاکی از وجود یک قنات قدیمی خشــک شده است، 
یک قبر نــوزاد غیرایرانی به نام نوزاد گوکان پــاول ۱۹۷۸ میلادی )با 
ذکر نام پدر که پزشک غیرایرانی بوده که در گذشته در سمنان طبابت 
می کرده است(، قطعه های خانوادگیِ قابل مطالعه و  قبر بزرگ خاندان ها 
و افراد، نمونه هایی از جاذبه های تاریخی قبرستان است که می تواند مورد 
پژوهش و مطالعه قرار گیرد.  رستگاران گفت: طبق تحقیقات انجام شده 
در دهه ۴۰ خورشــیدی، »پیمان یغمایی«، شاعر سمنانی برای سنگ 
قبر برخی افراد با گرفتن ســفارش، شعری مخصوصِ فرد، می سروده و 
روی سنگ حک می شده است. این اشعار متنوع که معمولا بسیار کوتاه 
بودند، شــامل نام متوفی و اطلاعاتی راجع به او بود و گاه به تاریخ فوت 
آن ها نیز اشاره شده، که یک عنصر تارخی موثر محسوب می شود و در 
سنادره مشهود است. این پژوهشگر درباره وضعیت سنگ قبرهای این 
قبرستان اظهار کرد: به دلیل نبود استحکامات یا زیرساخت های خاص در 
مجموعه گورستان تاریخی، عملًا مقوله ایستایی در قبرها مطرح نیست، 
به جر تعدادی از قبور که بر اثر باران و نزولات جوی دچار آسیب شده و 
اتصالات سنگی آن ها تحت شعاع قرار گرفته است. همچنین در ارتباط 
با آب انبار و غســال خانه موجود نیز آسیب های متعددی در زیرسازی، 
پی ها، جداره ها و تخریب های ناشی از رطوبت نزولی و صعودی دارد که 
در بررســی های آسیب شناسی، مرمت و بهسازی آن قابل برنامه ریزی و 
با تأمین پیش نیازهای لازم این امر تحقق پذیر است.ه گفته رستگاران، 
»قدیمی ترین تاریخ فوت حکاکی شده روی سنگ قبر که در تحقیقات 
میدانی دیده شــد، سال  ۱۳۲۷ هجری قمری است. ضمن این که شمار 
زیادی از قبور ســنادره بدون نام و تاریخ و قاعدتاً قدیمی تر از این تاریخ 
هســتند. لذا تا این مرحله از تحقیقات، قدمت این قبرســتان به بیش 
از ۱۱۰ ســال می رسد.«به گفته رســتگاران، »قدیمی ترین تاریخ فوت 
حکاکی شده روی ســنگ قبر که در تحقیقات میدانی دیده شد، سال  
۱۳۲۷ هجری قمری است. ضمن این که شــمار زیادی از قبور سنادره 
بــدون نــام و تاریخ و قاعدتاً قدیمی تر از این تاریخ هســتند. لذا تا این 
مرحله از تحقیقات، قدمت این قبرستان به بیش از ۱۱۰ سال می رسد.«

گورستانی ۱۱۰ ساله با 
قبرهای متفاوت زن و مرد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

بدون شرح!

آیون هایپر GT؛ آیرودینامیک ترین خودروی دنیا

تصور خودروی چینی با پیشرانه تمام برقی، درهای پروانه ای و فناوری های مدرن، عجیب  به نظر می رسد اما GAC در سال های 
اخیر ثابت کرده اســت که آرزوهای بزرگ دارد و صرفا برای مدل های معمولی تلاش نمی کند. آیون هایپر GT شرکت گک ادعا 
کرده اســت که کوپه چهاردر هایپر GT، آیرودینامیک ترین خودروی دنیا اســت. ضریب درگ این مدل، ۱۹/۰ اندازه گیری شده 
 GT نمای پشت آیون هایپر GT با صریب درگ ۰.۲۰ محسوب می شود. آیون هایپر S و تسلا  مدل EQS که برتر از مرسدس بنز
از نمای جلو شــبیه به تســلا و از نمای پشت مشابه مرسدس بنز  به نظر می رسد. این خودروی چینی، ۳۳۵ اسب بخار قدرت و 
۴۲۳ نیوتن متر گشــتاور دارد. سرعت گیری صفر تا صد کیلومتر برساعت آیون هایپر GT، تنها ۴ ثانیه است و با قیمت ۳۲ هزار 

دلار فروخته خواهد شد.

مانه در دو راهی نیوکاسل و یونایتد
مارتین کالاهان، عضو پیشین پارلمان اروپا در توییتر نوشت که مانه احتمال انتقال به نیوکاسل را رد نکرده است. به گزارش ایسنا و به نقل از دیلی 
میرور، سادیو مانه حاضر است در تابستان بایرن مونیخ را ترک کند. علاوه بر این، مارتین کالاهان، عضو پیشین پارلمان اروپا در توییتر نوشت که ستاره 
سنگالی  احتمال انتقال به لیگ برتر را رد نکرده  است. سادیو مانه فصل سختی را در بایرن مونیخ به دلیل آسیب دیدگی پشت سر گذاشته است. این 
مهاجم از نوامبر تا فوریه دور از میادین بود و جام جهانی قطر را از دســت داد. در نتیجه ســتاره سنگالی فرصت زیادی برای بازی نداشت و نتوانست 
آن طور که می خواســت عمل کند. او در این فصل در ۳۸ بازی ۱۲ گل به ثمر رســانده و ۶ پاس گل داده است. گزارش ها حاکی از آن است که این 
بازیکن ۳۱ ساله به دنبال انتقال به یک باشگاه لیگ برتری است چندین گزارش ادعا می کنند که او حاضر است باشگاه فعلی خود را در پنجره نقل 
و انتقالات تابستانی ترک کند. از نیوکاسل و یونایتد به عنوان مقصد بعدی او یاد شده است. ملی پوش سنگالی در مصاحبه ای با دیلی تلگراف فاش 
کرد که در ســال ۲۰۱۶ تقریباً با منچســتریونایتد قرارداد امضا کرده بود. او درباره این موضوع گفت: باید بگویم، من واقعاً به منچستریونایتد نزدیک 
شده بودم. همه چیز به توافق رسیده و آماده بود.منچستریونایتد در حال تکمیل و نهایی کردن ترکیب خود برای فصل آینده و به دنبال یک مهاجم 
است. فصل قبل مارکوس رشفورد بهترین فصل دوران حرفه ای خود را ثبت کرد. این مهاجم انگلیسی پس از جام جهانی قطر جای کریستیانو رونالدو 

را گرفت و در خط حمله نقشی کلیدی داشت.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ملکوت

کتاب ملکوت تنها داستان بلند به جا مانده از بهرام 
صادقی اســت که در نگارش داستان های کوتاه ید 
طولایی داشــت. به پاس قدردانی از قلمِ زرین او و 
بزرگداشت مقامش در نگارش داستان کوتاه، جایزه 
ادبی به نام این نویســنده فقید درنظر گرفته شده 
است. شرح داستان ساده است و ورودِ آقای مودت 
و داســتان جن و همراهی دوستانش برای خلاصی 
او از شر جن، تنها روندی است که موجب می شود 
کاراکتر اصلی یعنی دکتر حاتم وارد صحنه شــود. 
دکتری که تا پیش از مواجهه نزدیک، فردی متعهد 
و کاربلد به خواننده شناســانده می شــود. اندکی 
بعد وجوه ســورئالِ داســتان رخ می نمایاند: آنجا 
که همراهان آقای مــودت از دکتر در مورد مردی 
می شــنوند که به او مراجعه کرده تا دستش را، تنها دست باقی مانده را نیز قطع کند! مرد تا 
پیش از این دســت دیگر، پاها، گوشها و بینی خود را قطع کرده است اما از چه روی؟ در این 
میان، بین دوستان مودت و دکتر بحثی فلسفی در میگیرد و دکتر باز هم اصرار بر حفظ چهره 
دروغین خود دارد. او مدعی اســت آمپول هایی به مردم عرضه می کند که جوانی و باروری را 
به آنها بازمی گرداند و این در حالی اســت که خودِ دکتر صورتی جوان اما به واقع پیر دارد و 
عقیم است. دکتر حاتم به مثابه طوفانی گرمسیر به هرجا که بوزد آنجا را به بیابان یا به قول 
خود گورســتان تبدیل می کند و این در چشــم خودِ او ملکوتی است که مردم را به سوی آن 
میراند. بســیاری کاراکتر م.ل را به شخصیت واقعی نویســنده نزدیک دانسته اند و اگر بهرام 
صادقی را م.ل بدانیم می توان دکتر حاتم، شــخصیت غالــب دیگر را، نمادی از مرگ، یاس و 
خسران دانست. سایر کاراکترها گویا تنها برای رهنمون کردن ما به سوی دو شخصیت اصلی 

وارد داستان شده اند.

عباس کیا رستمی

عباس کیا رســتمی به عنوان یکی از چهره های برتر در سینمای 
بین المللی شناخته شــده است. کیارســتمی )۱۳۱۹-۱۳۹۵( 
کارگــردان، فیلمنامه نویس، عکاس و تهیه کننده ایرانی بود. وی 
همچنین عضو هیئت مشاوره بنیاد سینمای جهان بود که توسط 
مارتین اسکورسیزی تأسیس شد. فیلم های او برنده چندین جایزه 
بین المللی، مانند جایزه نخل طلایی در جشنواره کن برای طعم 
گیلاس )۱۹۹۷( شده است. کیارستمی در طی دوران زندگی اش 
تکنیک های خلاقانه بسیاری خلق کرد و آثار وی سبک فردی و 
چشم انداز منحصر به فرد او را نسبت به فلسفه زندگی به تصویر 
می کشند. کیارستمی در سال ۱۳۱۹ در تهران به دنیا آمد.پدرش 
احمد نام داشت. وی از طایفه کیارستمی های میگون بوده و اصالت 
وی به شهر میگون شهرستان شمیرانات می رسد در مدرسهٔ جَم 
در قلهک با آیدین آغداشلو همدرس شد. نخستین تجربهٔ هنریِ 
او نقاشی بود. او این هنر را تا پایانِ دورانِ نوجوانی همچنان ادامه 
داد تا آنجا که در ســن ۱۸ ســالگی توانست در یک مسابقهٔ نقاشی برندهٔ جایزه شود. وی اندکی پس از این کامیابی در 
دانشکدهٔ هنرهای زیبای دانشگاه تهران پذیرفته شد.او در دانشگاه بیشتر به فراگیریِ نقاشی و طراحیِ گرافیک پرداخت 
و در هنگام تحصیل برای تأمین هزینه های زندگی به عنوان پلیس راهنمایی رانندگی مشغول به کار شد. کیارستمی از 
سال ۱۳۴۰ یعنی در دهه ۱۹۶۰ به عنوان نقاش تبلیغاتی در آتلیه ۷ و یکی دو مؤسسهٔ دیگر به کار طراحی جلد کتاب، 
پوستر و آگهی های بازرگانی پرداخت، و بعدها به »تبلی فیلم« رفت. از سال ۱۳۴۶ در سازمان تبلیغاتی نگاره به طراحی 
و ســاختن تیتراژ فیلم پرداخت که نخســتین آن ها تیتراژ فیلم وسوسهٔ شیطان ساختهٔ محمد زرین دست بود. طراحی 
پوستر و ساخت تیتراژ فیلم های قیصر و رضا موتوری ساختهٔ مسعود کیمیایی را او انجام داد. مدتی بعد به دعوت فیروز 
شیروانلو، که مسئولیت »امور سینمایی کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان را داشت به کانون رفت و در سال ۱۳۴۹ 
فیلم کوتاه نان و کوچه را ســاخت. در ســال ۱۳۵۱ فیلم زنگ تفریح را ساخت و با ساخت فیلم مسافر در سال ۱۳۵۳ 
مطرح شــد. او در سینمای بعد از انقلاب پایه گذار ســینمایی شد که تا به حال فیلمسازان زیادی پیرو این نوع سینما، 
فیلم ســاخته و مطرح شده اند. عباس کیارستمی با فیلم طعم گیلاس در سال ۱۹۹۷ جایزه نخل طلای جشنواره فیلم 

کن را هم از آن خود کرده است.

فرهنگ

جــان رردون را به عنوان عکاس خبری می شناســند. 
اغلب مخاطبان نمی دانند کــه او با وجود آنکه در بیش 
از چهــارده جنگ حضور داشــته امــا روحیه ای لطیف 
داشــته و مجموعه هایی بدیع و شاعرانه از خود به جای 
گذاشته است. او در سال ۲۰۱۸ درگذشت اما همچنان 
نمایشگاه هایی از آثارش برگزار می شود.آثاری شاعرانه از 
یک عکاس مستند/ »اسب ها« از دوربین »جان رردون« 
به گزارش خبرنگار ایلنا، از آن زمان که »ژوزف نیســفور 
نیپس« مخترع فرانســوی در سال ۱۸۲۲ اولین تصویر 
ماندگار را به ثبت رســاند دو قرن گذشــته است و حال 
عکاســی هنری همه گیر اســت. تقریبا تمام مردم دنیا 
ابزار عکاســی یعنی دوربین را در گوشی های موبایلشان 
در اختیار دارند. اما چگونه است که همچنان عکس های 
فاخر توسط عکاسان حرفه ای به ثبت می رسند. روزانه چندین میلیون فریم عکس در گوشی های موبایل 
ثبت می شود اما این آثار معمولا جنبه های شخصی دارند و فاقد بار هنری هستند؛ لذا به آرشیو می روند 
یا در نهایت پاک می شوند. افراد خیلی معدودی را می توان یافت که با استقاده از امکاناتی که در اختیار 
دارند به عکاســی حرفه ای بپردازند. همه این ها به این معناست که عکاسی به منظر و نگاهی متفاوت 
و هنرمندانه نیاز دارد که همه افراد واجد آن نیســتند. اما در میان عکاســان حرفه ای هم مولفه های 
مهمی برای ثبت آثار ماندگار لازم اســت. یکی از این موارد مهم انتخاب ســوژه است و پس از آن است 
که مباحث با اهمیتی چون ابزار و تکنیک اهمیت می یابند. انتخاب ســوژه تا به آنجا مهم است که گاه 
عکاسان برای رسیدن به آن فرسنگ ها مسافت دشوار را طی می کنند. اما آیا همه سوژه ها باید نایاب و 
بدیع باشند؟ خیر اصلا اینطور نیست گاه با موضوعات خیلی مهمی مواجه می شویم که به دلایل متعدد 

از آن ها غافلیم. 

آثاری شاعرانه از یک عکاس مستند
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